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سخنگوی اقتصادی دولت:

رشد اقتصادی 
به ۴ درصد می رسد

خودروسازها مکلف به 
عرضه در بورس کالا شدند

بنزین کلانشهرها 
یورو ۴ است
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سرمقاله

نیاز دانش بنیان ها 
به حمایت دولت

عمده ترین عامل توســعه 
شــرکتهای دانش بنیان، 
منابــع طبیعــی و نحــوه 
مدیریت آن برای استفاده 
توسط این شرکتها است. گسیل منابع به سمت این 
شرکتها می تواند مسیر توسعه را هموار کند. سرمایه 
نیز عامل مهم دیگری در توسعه شرکتهای دانش 
بنیان و تولید کالا است. ســرمایه گذاری توسط 
دولت ضرورت دارد. حمایت به صورت ســرمایه 
گذاری به توسعه شرکتها و دسترسی به بازارهای 
جهانی خواهد شد. به عبارتی حمایت دولت از این 

شرکتها برای استفاده...

  سامان حبیب اللهی، فعال 
استارت آپی

متن کامل  د ر صفحه ۴

وزیر ارتباطات خبر داد

ارائه ۱۰۰ درصد خدمات 
دولت در پنجره خدمات 

دولت هوشمند

فروش شرکت های دانش بنیان به 400 هزار میلیارد تومان رسید

گسترش صادرات با تولید  دانش بنیان
صفحه۴

صفحه3

رشد ۴.۶ درصدی  تولید  مسکن
مسکن   شاخص های   اقتصاد   ایران   را   بالا   می کشد

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات بــا بیان اینکه 
امــکان برقــراری تمــاس صوتــی و تصویــری 
باکیفیت از طریق پلتفرم های داخلــی با خارج از 
کشــور فراهم است، گفت: با گذشــت یک سال از 
آغاز پروژه فیبرنوری ۲.۵ میلیون پوشــش ایجاد 
 شــده و تا پایان دولت ســیزدهم بــه ۲۰ میلیون 
پوشــش می رســد. به گزارش وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، »عیسی زارع پور« در یک گفتگوی 
تلفنی با اشاره به اینکه همان کیفیتی که مردم تهران 
از شبکه ارتباطی کشور اســتفاده می کنند، مردم 
روستا نیز امکان استفاده از همان کیفیت را دارند، 
اظهار کرد: به عنوان وزیر ارتباطات وظیفه ماست 
که ارتباط با کیفیت را برای همه مردم شهر و روستا 
فراهم کنیم و از این رو به کمک همکارانم در وزارت 
ارتباطات با حداکثر توان و دانش و تخصص آنها که 
متشکل از نخبگان و فارغ التحصیلان دانشگاه های 
کشور هستند، سعی می کنیم بهترین کیفیت را برای 

مردم فراهم کنیم. وی با اشاره به گستره 
وسیع ماموریت های وزارت ارتباطات 
از حوزه فضایی و اینترنت تا حوزه های 

پســت و پســت بانــک، افزود: 
شاخص ها نشان می دهد با 

توسعه ای که در این مدت 
در حــوزه زیرســاخت 

ارتباطی کشور رخ داده 
است، از ابتدای دولت 
ســیزدهم تاکنون 
حــدود ۸۰ درصد 
ســرعت شــبکه 

ارتباطــی همــراه 
کشور افزایش...

اجتماعی

تعیین تکلیف ۲۹۶ نفر از شــهدای ســلامت 
در کرونا، توافق با ســازمان امور اســتخدامی 
برای جذب ۲۵هــزار نیروی جدیــد در وزارت 
بهداشــت و لحاظ ســهمیه ویژه برای پرسنل 
فعال در کرونــا، جذب ۴هــزار بهــورز بعد از 
چندیــن ســال و... از جمله مباحــث مطرح 
 شــده معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت 

بهداشت بود.
 بهروز رحیمی گفت: حوزه ســلامت گسترده 
است و جا و لحظه ای نیســت که حوزه سلامت 
در آن نباشــد. حکمرانــی بــدون مولفه های 
 اجتماعی و مولفه های اجتماعی بدون سلامت

 معنا ندارد.
وی افــزود: با همــه کمبودها و کاســتی های 
حوزه ســلامت، این حوزه را به نقد می گذاریم؛ 
چراکه ایــن اقدام منجر به رشــد ایــن حوزه 
می شــود. نظام ســلامت توانســته به بهترین 
شــکل نقش خود را بعــد از انقلاب اســلامی 
انجــام دهــد. یکــی از حوزه هایــی کــه بــا 
 خودکفایی توانست کشور را نجات دهد، حوزه 

سلامت است.
رحیمی ادامه داد: حوزه ســلامت در ســاختار 
مختلف کشور، اعم از بهداشت، درمان، آموزش 
و... و. موفقیت داشته اســت، اما اگر رشدی در 
نظام سلامت اتفاق افتاد، درمان مردم پیشرفت 
کرد، بهداشت مردم ارتقاء یافت و امید به زندگی 
به بیش از ۷۵ سال رسیده، به دلیل بحث ادغام 

اموزش و پزشکی بود. 
در حوزه معاونت توســعه، تلاش شد که اهداف 
نظام جمهوری اســلامی در حوزه ســلامت را 
بهتر پشــتیبانی و هدایت کنیم. حــوزه منابع 
فیزیکی و انســانی در این بخــش برنامه ریزی 
می شــود و حوزه ارتقاء و توسعه مسیر کارکنان 
و بودجــه و... در زمره وظایف معاونت توســعه 
اســت. تلاش کردیم که حوزه معاونت توسعه 
را شــفاف تر کنیم. توجــه به رفاه و معیشــت 

 کارکنان، تثبیت منابع شــغلی و... از مهم ترین
 برنامه هایمان بود.

رحیمی ادامه داد: حوزه منابع انسانی به عنوان 
با اهمیت ترین بخش در حوزه توسعه است. ۶۰۰ 
هزار نفر نیروی انسانی داریم که در سراسر کشور 

پراکنده اند. 
در حــوزه منابع انســانی چند کار انجام شــد 
کــه مهم ترین آن تدوین ســند جامع مدیریت 
نیروی انســانی و ایجــاد یک نقشــه راه با افق 
۱۴۰۴ بود که برای اولین بار انجام شد. در زمینه 
جامعه پذیری و مشــارکت همکاران جوان در 
آینده شــغلی، بحث آزمون های بــدو خدمت 
امســال با حضور ۳۱ هزار نفر برگزار شــد. در 
زمینه آموزش کارکنان مهم ترین بحث که روی 
آن متمرکــز بودیم، جانشــین پروری و تربیت 
نســل جوان از مدیران حوزه ســلامت بود که 
 بیش از ۱۰۰ دوره پودمانی در سراســر کشــور 

برگزار شد.
وی افــزود: در زمینه تبدیل وضعیــت و ایجاد 
امنیت شغلی، باتوجه به فرصت تبدیل وضعیت 
جامعه ایثارگری، بیش از ۷۰ هزار نفر از همکاران 
ما تبدیل وضعیت شــدند. کار سنگینی بود. در 
عین حال در زمینه جذب، فراخوان و استخدام 
با رایزنی هایی که امسال با سازمان برنامه و امور 
اســتخدامی داشــتیم، روی ۲۵ هزار استخدام 
وزارت بهداشت توافق شــد که چند روز آینده 

ابلاغ می شود. 
تلاش می کنیم به ســرعت بــا اولویت فرهنگ 
بومی گزینی در سراسر کشــور نیروها را جذب 
کنیم که این نیروها برای مراکز جدید الاحداث 
در حوزه بهداشت و درمان، فوریت های پزشکی، 
مراکز زایمان طبیعی و ناباروری هستند. با این 
مدل بخش اعظمی از مشکلات را حل می کنیم. 
یک بخش هم به این موضوع اضافه می کنیم که 
 سهمیه ای است که برای همکاران شاغل در کرونا 

خواهیم گذاشت.

معاون امــور مطبوعاتی وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی از ایجاد تســهیلات برای رسانه های 
ایرانی و روسی بر اســاس تفاهم نامه جدید خبر 
داد. فرشاد مهدی پور در حاشیه امضای تفاهم 
نامه همکاری های رسانه ای ایران و روسیه، به 
خبرنگار فرهنگی ایرنا گفت: این تفاهم نامه در 
زمینه رسانه به امضا رسیده و با توجه به فعالیت 
نمایندگی های روسیه در ایران و نمایندگی های 
کشورمان در روسیه مانند خبرگزاری جمهوری 
اســلامی )ایرنا(، تلاش می کنیم این ارتباطات 
بین دو کشور را تسهیل کنیم. مثلًا تسهیل صدور 
روادید برای خبرنگاران، تســهیلات برای گروه 
های رسانه ای که از روسیه وارد ایران می شوند 
یا گروه های رسانه ای که از ایران به روسیه می 

روند، در این تفاهم نامه دیده شده است.
وی تبــادلات در حوزه هــای محتوایی را مورد 
توجه قرار داد و با اشاره به حجم بالای تولیدات 
رسانه ای و هنری به ویژه در زمینه فیلم، مستند، 

مکتوب و رسانه های دیداری و شنیداری گفت: 
ترجمه این تولیدات به زبان روسی و همچنین 
ترجمه آثار روسی به فارسی و نزدیک کردن دو 
کشــور از طریق محتوای خبــری و غیرخبری 
موضوعی اســت که اراده دو کشور بر این محور 

قرار گرفته است.
مهدی پور ادامه داد: با توجه بــه این که هر دو 
کشور از طریق آمریکا تحت فشار شدید رسانه ای 
قرار دارند و اگر چه موضوع جدیدی نیست ولی 
اکنون وضعیت آن تغییر کرده اســت و اهمیت 
این تفاهم نامه بیشتر مشخص می شود. معاون 
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی با ارائه گزارشی 
از فعالیت های انجام گرفته بــرای امضای این 
تفاهم نامه گفت: در دولت قبــل یک کارگروه 
رسانه ای مشــترک میان ایران و روسیه شکل 
گرفت که سه دوره از نشست های کارگروهی در 
 دولت گذشته و یک نشست در این دولت برگزار 

شده است.

یک عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
شورای اســلامی تاکید کرد: انتظار می رود در 
کنار ۳۱۵ هزار میلیارد تومان یارانه ای که در سال 
آینده پرداخت می شــود کالابرگ الکترونیکی 
نیز عملیاتی شده و مردم بتوانند ۱۲ قلم کالای 

اساسی را خریداری کنند.
محمدرضا میرتاج الدینی در جریان جلسه علنی 
مجلس با تسلیت به زلزله زدگان در کشورهای 
ترکیه و ســوریه و مردم مصیبت دیده در خوی 
بیان کرد: کمیســیون برنامه گزارش جامعی را 
در خصوص هدفمندســازی یارانه و تبصره ۱۴ 
قانون بودجه سال جاری ارائه کرد. اقدام دولت 
در تفکیــک هزینه های یارانــه ای و جدا کردن 
بودجه هایی که با هدفمندســازی مرتبط نبود 
از تبصره ۱۴ و انتقــال آن به بودجه عمومی کار 
شایسته ای در راستای اصلاح ساختار بودجه بود.

وی در ادامه اظهار کرد: نکتــه حائز اهمیت این 
است که همراه با پرداخت یارانه نقدی که در سال 
آینده ۳۱۵ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده 
اســت باید کالابرگ الکترونیکی عملیاتی شود و 
این درخواست مجلس شورای اسلامی از دولت 
اســت تا کســانی که کارت یارانه دارند به اندازه 
اعتبار در کارت بتوانند ۱۲ قلم از کالاهای مورد 
نیاز خود را با نرخ دولتی خریداری کنند. تثبیت 
قیمت کالاهای اساســی از مواردی است که باید 
مورد توجه باشد. نماینده مردم تبریز در مجلس 
تصریح کــرد: اکنون ما با ناتــرازی انرژی مواجه 
هستیم و برای مدیریت آن باید برنامه  ریزی کنیم 
در صندوق هدفمند سازی یارانه ها یارانه ها یک 
سوم بودجه عمومی منابع وجود دارد در حالی که 
اگر به این صندوق و هدفمند سازی یارانه ها توجه 

نشود، نمی توانیم جلوی ناترازی را بگیریم.

سخنگوی دستگاه دیپلماسی گفت: صادر کنندگان 
تسلیحات و دامن زنندگان به استمرار جنگ ها با جعل 
خبرها به دنبال توجیح عملکرد یکجانبه و خطای خود 
در طراحی جنگ و استمرار آن هستند. ناصر کنعانی 
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در پاسخ به 
ســوالی در مورد ادعای ساخت کارخانه ای با قابلیت 
تولید شش هزار پهپاد توســط ایران و روسیه برای 
استفاده در جنگ اوکراین، اظهار داشت: اساساً چنین 

خبری موضوعیت ندارد و کذب است.
سخنگو دستگاه دیپلماسی گفت: متأسفانه کشورهایی 
که بزرگترین صادرکننده تسلیحات و تجهیزات به یک 
طرف جنگ هستند مایلند با دامن زدن به خبرهای 
کذب و جعلی افکار عمومی جهانی را دچار گمراهی 
و خطا کنند. وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران 
نه در یک طرف جنگ و نــه در کنار یک طرفی دیگر 

قرار دارد، تاکید کرد: ایران چنین طرح هایی را حتی 
در دست پیگیری هم ندارد. کنعانی خاطرنشان کرد: 
رویکرد جمهوری اسلامی ایران تشویق طرفین برای 
توسل به راهکار سیاســی و همچنین تشویق جامعه 
بین المللی برای کمک به شکل گیری راهکار سیاسی 
جهت پایان دادن به جنگ است. سخنگوی دستگاه 
دیپلماسی تصریح کرد: به نظر می رسد صادر کنندگان 
تسلیحات و دامن زنندگان به استمرار جنگ ها با جعل 
خبرها به دنبال توجیه عملکــرد یکجانبه و خطای 
خود در طراحی جنگ و استمرار آن هستند. گفتنی 
اســت، روزنامه »وال اســتریت ژورنال« مدعی اعزام 
یک هیأت ایرانی به روســیه با هدف ارزیابی ساخت 
کارخانه ای با قابلیت تولید شــش هزار پهپاد طراحی 
 شده توسط این کشــور به منظور اســتفاده روسیه 

در جنگ اوکراین شد. 

رئیس سازمان امور دانشجویان گفت: اخذ هزینه لغو 
تعهد آموزش رایگان مبتنی بر قانون بوده و در چارچوب 
مقررات حاکم بر آموزش عالی است. هاشم داداش پور، در 
پاسخ به نامه رئیس سازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان در خصوص توقف دریافت هزینه    ای لغو 
تعهد آموزش رایگان و شفافیت اعمال نرخ های جدید 
اظهار داشــت : هزینه های آموزش رایگان که از طرف 
سازمان امور دانشــجویان اعلام شده است مستند به 
مقرراتی از جمله تبصره یک و ماده ۴ آیین نامه اجرایی، 
تبصره ماده ۷ قانون تامین وسایل و امکانات تحصیل 
اطفال و جوانان ایرانی مصوب ۱۲ خرداد سال ۱۳۵۹ 
شورای انقلاب و ماده ۶۸ دستورالعمل جامع ایفای تعهد 
خدمت آموزش رایگان مصوب ۲ بهمن ۱۳۹۶ وزیر علوم 
تحقیقات و فناوری است که ماهیتا مشمول نرخ گذاری و 

قیمت گذاری نیست و این سازمان به نمایندگی از دولت 
جمهوری اسلامی ایران و در راستای امور حاکمیتی به 
وصول هزینه های آموزش رایگان از دانشجویانی که به 
هر دلیل شخصی از انجام خدمت در کشور خودداری 
می نمایند، اقدام می کند. وی با بیان اینکه »اعلام هزینه، 
نرخ گذاری و قیمت گذاری«، ماهیتا با یکدیگر متفاوت 
هستند؛ تصریح کرد: اخذ هزینه آموزش رایگان منوط به 
عدم انجام تعهد دانشجویانی است که از مزایای آموزش 
رایگان بهره مند شده اند و تقاضای لغو تعهدات خود را 
بدون هر گونه خدمتی دارند. به عبارتی هزینه آموزش 
رایگان بدلیل انجام تعهدات مربوطه بوده و تعهد اصلی 
دانشجو خدمت به کشور است که دانشجویان مخیر به 
پرداخت هزینه های مزبور و لغو تعهد آموزش رایگان به 

جای انجام تعهد می باشند.

مدیرکل آموزش و پرورش شــهر تهران با اشاره 
به روند فروش املاک مــازاد آموزش و پرورش و 
اختصاص منابع حاصله برای ساخت پروژه های 
آموزشــی جدید در پایتخت اظهار کرد: حداقل 
بالغ بر ۱۰ مورد از امــلاک مازادمان را در تهران 
برای فروش اعلام کرده ایم. علیرضا کریمیان در 
این باره اظهار کرد: ما املاکی در آموزش و پرورش 
داریم که مازاد هستند و در قانون پیش بینی شده 
است که بتوانیم در راستای مولدسازی این املاک 
را به فروش رسانده و منابع حاصله را صرف ساخت 

فضای آموزشی جدید کنیم.

وی افزود: یک فهرست بلندبالایی ارائه دادیم و 
طبق آخرین اخباری که دارم، روال قانونی و اداری 
مربوط به صدور مجوز انجام شــده و در راستای 

فروش املاک مازاد به زودی اقدام می شود.
مدیرکل آموزش و پرورش شــهر تهران با بیان 
اینکه این مجوزها باید در ســطوح بالاتر صادر 
می شــد و این مجوزها در حال صدور هستند، 
درباره آمار ایــن مدارس گفــت: حداقل بالای 
۱۰ ملــک را برای فــروش اعــلام کرده ایم که 
 بعد از نظر کارشــناس، قیمت پایــه تعیین و به 

مزایده می روند.

وزیر فرهنگ در دیدار بــا وزرای ارتباطات و صنایع 
زیمباوه گفت: با برپایی هفته های فرهنگی می توان 
به تقویت بینش هنرمندان و اصحاب فرهنگ و هنر 
کشــورهای مختلف کمک کرد و بر همین اساس 
وزارت فرهنگ دولت مردمی از آمادگی لازم جهت 
برپایی هفته های فرهنگی و دوره های آموزشــی 
مشترک میان کشورهای دوست و برادر برخوردار 

است.
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در دیدار با وزرای »اطلاعات و ارتباطات« و »صنایع 
و تجارت« زیمباوه به برپایی نهمین کمیســیون 
مشترک ایران و زیمباوه اشاره کرد و گفت: امیدوارم 
برپایی این کمیسیون مشــترک نقش مهمی در 
توسعه روابط بین دو کشور ایفا کند. وی با بیان اینکه 
از ابتدای پیروزی انقلاب اســلامی با دولت زیمباوه 
ارتباطات سازنده و روابط حسنه ای داشته ایم، گفت: 
با توجه به دیدارهای خوبی که بین روسای جمهور 
دو کشور انجام شــده، روابط دیپلماتیک دو کشور 
در سطح بالایی قرار دارد که این موضوع نویدبخش 

گسترش روابط دو کشور دوست خواهد بود. 
اسماعیلی با اشاره به اینکه وزارت فرهنگ  جمهوری 
اسلامی ایران مدیریت حوزه های متنوعی را برعهده 
دارد، تصریح کرد: گستردگی و تنوع  تکالیف و وظایف 
این وزارتخانه زمینه همکاری های متعددی را فراهم 
می کند که می توان با تعاملات فرهنگی، هنری و... با 
کشورهای دیگر به استحکام روابط ایران با کشورهای 
دوســت بیانجامد. وزیر فرهنگ خاطرنشان کرد: با 
توجه به اینکه گسترش روابط با کشورهای منطقه 
و دوست در قاره آفریقا از رویکردهای اصلی دولت 
جمهوری اسلامی اســت، آماده افزایش تعاملات 

فرهنگی هنری با کشورهای دوست و برادر همچون 
زیمباوه هستیم. 

وی ادامه داد: با برپایی هفته های فرهنگی می توان 
به تقویت بینش هنرمندان و اصحاب فرهنگ و هنر 
دو کشور کمک کرد. اسماعیلی در پایان گفت: در 
حوزه تولیدات هنری از جمله فیلم، ایران جز چند 
کشور برتر دنیا است و هنرمندان ایرانی در این حوزه 
ها دارای موفقیت های بزرگ جهانی و بین المللی 
هستند، همچنین آماده تولید آثار مشترک در حوزه 

هایی چون فیلم، کتاب، مطبوعات و رسانه هستیم.
همچنین در ادامه مونیکا موتسوانگوا، وزیر ارتباطات 
و اطلاعات زیمباوه با اشــاره به اینکه نهمین دوره 
کمیسیون مشترک پس از ۷ سال وقفه انجام شد، 
گفت: ایران و زیمباوه از اشتراکات بسیاری برخوردار 
هستند و  هر دو کشور با تحریم های ظالمانه مواجه 
هستند و علی رغم این تحریم ها، دستاوردهای ایران 
در زمینه علم و فناوری با وجود تحریم ها ستودنی 
است. وی با بیان اینکه به دنبال ارتقاء برنامه هایی 
چون برگزاری هفته های فرهنگی مشترک با ایران 
هستیم، گفت: این دیدار را به فال نیک می گیریم تا 
برای گسترش روابط دو کشور پل بزنیم و از تجربیات 
همدیگر اســتفاده کنیم. ایده تولید فیلم مشترک 
بسیار خوب بود و با توجه به پیشــرفت های ایران 
در این زمینه، امیدوارم شــرایط برپایی دوره های 

آموزشی برای هنرمندان زیمباوه فراهم شود.
وی افزود: خوشحالیم که همزمان با برگزاری جشن 
انقلاب و جشــنواره فیلم فجر در تهران هســتیم. 
همچنین از پیشنهاد تشکیل کمیته مشترک رسانه 
ای استقبال می کنیم و امیدوارم بتوانیم ارتباطات دو 

کشور را از این طریق گسترش دهیم.

کالابرگ الکترونیکی مطالبه مجلس از دولت استاستخدام ۲۵ هزار نیروی جدید در وزارت بهداشت

ساخت کارخانه  تولید پهپاد توسط ایران و روسیه کذب است

اخذ هزینه لغو تعهد آموزش رایگان قانونی است

فروش حداقل ۱۰ ملک مازاد آموزش و پرورش در تهران

وزیر ارشاد: روابط دیپلماتیک در سطح بالایی قرار دارد

سياسیفرهنگی 

فعالیت های رسانه ای ایران و روسیه تسهیل می شود

۴



اقتصاد2
ایران

بنزین کلان شهرها یورو ۴ است
رئیس سازمان ملی اســتاندارد با بیان اینکه 
در عمده کلانشــهرها بنزین یــورو ۴ توزیع 
می شــود، گفت: ایــن موضوع که قــرار بود 
خودروها یورو ۵ شــود هم اصلاح شده و در 
حال حاضر طبق قانــون خودروها باید یورو 
۴ باشند. مهدی اسلام پناه در پاسخ به سوال 
ایســنا درباره کیفیت ســوخت، اظهار کرد: 
طبق قانون در کلانشــهرها باید بنزین یورو 
 ۴ توزیع شود که استاندارد هم بر این موضوع 

نظارت می کند. 
وی افزود: اما اینکه دستگاه های اجرایی وزارت 
نفت و سازمان های تابعه آن باید در جهت ارتقا 
در حوزه حامل ها، کاتالیست ها، پس پالایش، 
پیش پالایش، کنترل آلایندگی، معیار مصرف 
و غیره عمل کنند را شــما رسانه ها می توانید 

پیگیری کنید.
این مقام مسئول با بیان اینکه در حال حاضر 
در عمده کلانشــهرها بنزین یــورو ۴ توزیع 
می شــود، تصریح کرد: اما در غیر کلانشهرها 
نمی توانم این موضــوع را تایید کنم و بنزین 
یورویی نیست. اسلام پناه همچنین در پاسخ 
به اینکه آخرین الزام خودروســازان در این 
زمینه چیست، اظهار کرد: این موضوع مربوط 
به محیط زیست است. استاندارد به چیزی که 
قانون درباره سوخت یورویی و خودرو تعیین 
کرده باشــد، عمل می کند. البته این موضوع 
که قرار بود خودروها یورو ۵ شود هم اصلاح 
شــده و در حال حاضر طبق قانون خودروها 

باید یورو ۴ باشند.
وی افزود: این اختلاف وجود داشــت که اگر 
خودروی یورو ۵ باشد سوخت یورو ۵ نداریم 
یا اگر سوخت یورو ۵ باشد، خودروی یورو ۵ 
نداریم . در نهایت با همکاری محیط زیست این 
موارد را انطباق دادند. اســلام پناه همچنین 
گفت که هدف گذاری سازمان ملی استاندارد 
این است که فصل سرد سال آینده استاندارد 
نفت و گاز اجباری شــود. استاندارد گازوئیل 
هم در اولین جلسه شورای عالی استاندارد به 

زودی اجباری می شود.
بر اســاس ماده ۴ قانون هوای پاک قرار بود 
که از ابتدای سال ۱۳۹۸ فروش خودروهای 
یورو ۴ ممنوع شــود و خودروسازان پیش از 
اقدام به فروش نســبت به دریافت مجوزهای 
آلایندگی و استانداردهای یورو ۵ اقدام کنند، 
اما بنابر درخواست خودروسازان اجرای این 
قانون تا سال ۱۳۹۹ به تعویق افتاد. اختلافات 
سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان ملی 
استاندارد با خودروسازان برای مدتی ادامه پیدا 
کرد، اما حالا بر اساس اظهارات جدید رئیس 
سازمان ملی اســتاندارد به نظر می رسد این 

قانون تغییر کرده است.

شاخص بورس ۱۸ هزار واحد 
رشد کرد

معاملات بازار بورس با رشد ۱۸ هزار واحدی 
شاخص به پایان رســید. شاخص کل بورس 
اوراق بهادار بعد از چند روز عملکرد ضعیف، 
رشــد خوبی را ثبت کرد و بــا افزایش ۱.۲۱ 
درصدی به عدد ۱ میلیون و ۵۵۶ هزار واحدی 
رسید.  شاخص کل هم وزن نیز با رشد ۱.۷۲ 
درصدی همراه شــد و تقریبا اغلب صنایع و 
سهام بازار امروز با اســتقبال خریدارن روبه 

رو شدند. 
نکته منفی این روزهای بازار ســرمایه ارزش 
معاملات آن است؛ ارزش معاملات خرد بازار 
سهام امروز ۵ هزار میلیارد تومان بود که این 
عدد با وضوح از اعداد ۱۰ هزار میلیاردی که 
چند هفته قبل بازار معامله می کرد پایین تر 
است و به نظر بازار کم  حجمی در روز های آتی 

داشته باشیم.
از این ۵ هزار میلیارد، ۲۸۰۰ میلیارد متعلق 
به بازار بورس، ۱۵۰۰ میلیارو متعلق به بازار 
فرابورس و ۶۳۰ میلیارد متعلق به صندوق های 
سهامی بوده اســت. در بین صنایع نیز گروه 
بانکی و خودرویی بیشترین ارزش معاملات 

را ثبت کردند. 
حقیقی ها اقدام به خــروج ۱۸۶ میلیارد پول 
از بازار ســهام کردند و به نظر سبزی بازار را 
عده ای فرصــت خروج تشــخیص داده اند.  
بیشــترین خروج پول حقیقی از گروه بانکی 
ثبت شده است و همچنین بیشترین ورود پول 
به گروه خودرو بوده اســت. همچنین سرانه 
خرید حقیقی هــا امــروز ۲۵ میلیون تومان 
 و ســرانه فروش آن هــا ۲۱.۹ میلیون تومان 

بوده است.

خبر

اقتصــادی  ســخنگوی 
دولــت از آغــاز فــاز دوم 
هوشمندسازی یارانه آرد 
خبــر داد و گفت: طی یک 
ماه آینده شناورسازی نیز 
صورت می گیرد و هر نانوا معادل هر نانی که می دهد 
آرد می گیرد. سید احســان خاندوزی در نشست 
خبری در مورد زلزله خوی گفت: در ذیل شــبکه 
بیمه ای کشــور برای بازپرداخت بیمــه به حادثه 
دیدگان این زلزله اقداماتــی را تا پایان هفته انجام 
خواهیم داد. علاوه بر شبکه بیمه صندوق حوادث 
بیمه ای ساختمان هم اقداماتی را انجام خواهد داد.

نرخ بیکاری به ۸.۲ درصد رسید
سخنگوی اقتصادی دولت با اشاره تداوم روند سرمایه 
گذاری اقتصادی در نیمه نخست امسال و نرخ رشد 
اقتصادی افزود: آمار اشتغال تأیید کننده نرخ های 
رشد نیمه نخســت امسال اســت؛ در پاییز امسال 
نسبت به پاییز پارسال بیش از ۵۳۵ هزار نفر افزایش 
اشتغال خالص صورت گرفته گرفته است. مجموع 
شــاغلین به ۲۴ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر رسیده که 
این عدد همزمان با افزایش یک دهن درصدی نرخ 
مشارکت است. نرخ بیکاری هم به ۸.۲ درصد رسید. 
خاندوزی اضافه کرد: یعنی امسال مجموع شاغلین 
 کشــور ۷۵۰ هزار نفر بیش از ســال ۹۶ یعنی قبل 

از تحریم هاست.
وی ادامه داد: میزان اشتغال بخش صنعت ۲ درصد 
افزایش یافت و به بیش از ۸ میلیون و ۳۲۹ هزار نفر 
رسید که ۶۶۶ هزار نفر بیش از اشتغال صنعتی سال 
۹۶ است. خاندوزی افزود: شاهد افزایش ۵۵۲ هزار 
نفری بخش خدمات هســتیم که تعداد شاغلین به 
بیش از ۱۲ میلیون نفر رسیده است. وی ادامه داد: در 
بخش کشاورزی به دلیل کاهش بارشها و سایر موانع 
شــاهد کاهش ۱۸۳ هزار نفری شاغلین بوده ایم. به 
گفته خاندوزی، سهم اشتغال ناقص از کل اشتغال 
کشور به ۹.۵ درصد رسیده است. وزیر اقتصاد افزود: 
نرخ بیکاری مــردان در پاییز ۶ دهــم درصد و نرخ 

بیکاری زنان ۱.۵ درصد کاهش یافته است.

آغــاز گام اول از فــاز دوم طــرح 
هوشمندسازی یارانه 

وی در مورد یارانه نان اظهار کرد: گام اول فاز دوم طرح 
هوشمندسازی یارانه آرد کشور اجرا شد و کمک هزینه 
نانوایان به دو برابر افزایش یافت. سخنگوی اقتصادی 

دولت افزود: طی یک ماه آینده شناورسازی نیز صورت 
می گیرد و محدودیت آرد هر نانوایی برداشته می شود و 
هر نانوا معادل هر نانی که در اختیار مردم قرار دهد آرد 
می گیرد؛ یعنی با هر میزان عملکرد، نانوایان می توانند 
آرد بگیرند و بلافاصله همان شب دو برابر میزان گذشته 
برای کمک، در اختیار نانوایان قرار می گیرد. وی گفت: 
هیچ گونه محدودیتی در تعــداد خرید نان و میزان 
یارانه نان ایجاد نخواهد شد. یارانه نان در بودجه ۱۴۰۲ 
نیز از ۷۰ هزار میلیارد تومان بــه ۱۵۰ هزار میلیارد 

تومان رسید.
خاندوزی در مورد مجوزهــای اصناف اظهار کرد: در 
مورد مجوزها ســه مرحله را طی کردیم تا امروز به 
مجوزهای اصناف رسیدیم. حذف شروط زائد و شفاف 
ساری تمام قواعد مربوط به مجوزها و صدور مجوزها از 
درگاه یکپارچه ملی مجوزهای کسب و کار دو مرحله 
نخست بود. مرحله سوم نیز مرحله پاکسازی است که 

در این راستا ۹۸۰ شرط را حذف کردیم.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی افــزود: تقریباً تمام 
مراحل مجوزهــای اصناف از طریــق درگاه ملی 
مجوزها انجام شده است؛ با این کار یک رویه ۱۰۰ 
ساله را در اقتصاد ایران تغییر دادیم تا درگاه ملی به 
صدور مجوزهای اصناف کمــک کند. دیروز مجوز 
مربوطه به اصناف صادر شده که امیدواریم به زودی 

خبر نهایی شدن این بخش را اعلام کنم.

عرضه ادامه دار ســکه از طریق بورس برای 
کاهش حباب

وی در مورد عرضه سکه در بورس کالا، گفت: مساله 

اساساً از زمانی شروع شــد که انتظارات تورمی را 
تحریک کردند برای اینکه جامعه حرکت کند به این 
سمت که با خرید و فروش دارایی ها، خود را نسبت به 
تورم احتمالی پوشش دهد. خاندوزی تصریح کرد: 
وقتی به این فضا روانی دامن زده شد تمایل جامعه 
به این سمت افزایش یافت و حباب هایی در بازار طلا 
و سکه شکل گرفت که گاهاً معادل قیمت اصلی بود. 
به همین جهت بانک مرکــزی با کمک بورس کالا 
ورود کرد که تا حدی هم مؤثر بود اما متأسفانه به 
دلیل افزایش نرخ جهانی طلا مجدد شاهد افزایش 
نرخ سکه باشیم. وی ادامه داد: با توجه به اینکه بانک 
مرکزی مصر است که سیاست کم کردن حباب در 
بازار سکه را انجام دهد و ذخایر خود را هم از دست 
ندهد، مرحله دوم عرضه ســکه در بورس امروز به 

اتمام می رسد و مرحله سوم هم اعلام خواهد شد.

عرضه ۶.۲ میلیارد دلاری ارز در سامانه 
نیما طی ۴۵ روز

وی در ادامه گفت: در ۴۵ روز گذشــته حدود ۶.۲ 
میلیارد دلار عرضــه ارز در ســامانه نیما صورت 
گرفته و از این میــزان ۱.۲ میلیــارد دلار مربوط 
به حوزه های نفــت، ۱.۷ میلیــارد دلار مربوط به 
حوزه های پتروشیمی و ســایر کالاهای صادراتی 
و ۳.۳ میلیــارد دلار ارزهای صادرکنندگانی که در 
اختیار بانک مرکزی قرار داده بودند، اســت که در 
همان حوالی ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان عرضه می شود. 
خاندوزی افزود: همچنین بیــش از ۳۲۰ میلیون 
دلار در بازار متشکل ارزی، اسکناس برای نیازهای 

ارزی همچون دانشجویی و … عرضه شده است. 
وزیر اقتصــاد تاکید کرد: برای اینکــه جریانی که 
به دنبال افزایش نرخ ارز در شــبکه های اجتماعی 
بودند، کنترل شوند بانک مرکزی از ۹ صبح تا ۱۹ 
عصر در ۷ روز هفته نرخ برای مبادلات بازار متشکل 
اعلام می کند که امیدواریم با این اقدامات شــاهد 
پیامدهای بهتری در آینده باشــیم. خاندوزی در 
مورد یارانه های نقدی نیــز گفت: در لایحه بودجه 
۱۴۰۲ در بخش پرداخت یارانه ها، هیچ افزایشــی 
پیش بینی نشده است. بنابراین تا زمانی که لایحه 
مبنا قرار گیرد هیچ افزایشــی در موضوع پرداخت 
یارانه ها نخواهیم داشــت به جهــت اینکه منابع 
پایداری که منجر به کسری بودجه دولت نشود برای 

این موضوع وجود نداشت.
سخنگوی اقتصادی دولت افزود: در بحث کالابرگ 
الکترونیکی، حکم مربوط به عرضه کالاهای اساسی 
بر اساس قیمت های شــهریور ۱۴۰۰ در ارتباط با 
قانون بودجه سال جاری است و باید دید که آیا این 
حکم در لایحه بودجه سال آینده تکرار خواهد شد 
یا خیر. در این صورت دولت باید طراحی های لازم 
را برای اینکه کالابرگ به چه کالایی و با چه قیمتی 

تخصیص یابد، انجام دهد.

کنترل بازار کالاهای اساسی برای شب 
عید و ماه رمضان

خاندوزی در مورد تأمین اقلام ماه رمضان و شــب 
عید، اظهار کرد: برای کنترل و تنظیم بازار شب عید 
و ماه مبارک رمضان، طرح از فجر تا فطر از ۱۲ بهمن 
ماه آغاز شــده اســت.وزیر امور اقتصادی و دارایی 
افزود: در این طرح ۳۴ قلم کالای اساسی و پرمصرف 
مردم با تخفیف ۱۰ تا ۲۵ درصد در فروشــگاه های 

زنجیره ای عرضه می شود.
وی با اشاره به کالاهای اساسی نیز گفت: طبق اعلام 
وزارت جهاد کشــاورزی ذخایر کالاهای اساســی 
در وضعیت بســیار مطلوبی قــرار دارد.خاندوزی 
تاکید کرد: در زمینه تأمین کالاهای اساسی همه 
پشتیبانی لازم انجام شده، به طوری که ۲ میلیون 
تن برنج، ۳۵۰ هزارتن روغن و شکر، گوشت مرغ و 

گوشت قرمز گرم و منجمد توزیع خواهد شد.
وی همچنین با بیان اینکه پیش بینی تورم ســال 
آینده را باید به بعد از تصویب بودجه موکول کنیم، 
اظهار کرد: درخصوص رشــد اقتصادی و تورم در 
سال ۱۴۰۱، بررسی مراکز رسمی نشان می دهد، 
رشد اقتصادی کشور در سال جاری ۴ درصد خواهد 
بود و نرخ تورم تا پایان ســال در حوالی ۴۵ درصد 

قرار می گیرد.

سخنگوی اقتصادی دولت اعلام کرد:

رشداقتصادیبه۴درصدمیرسد
مبلغ یارانه نقدی افزایش نمی یابد

صــادرات یک هزار نشــان 
»حلال« تا پایان سال 

تهران- ایرنا- رییس ســازان ملی استاندارد 
ایران از برنامه ریزی برای صدور یک هزار نشان 
حلال در راستای توسعه تجارت کشور در بازار 
حلال خبر داد. »مهدی اسلام پناه« با اشاره به 
رونمایی از نشان حلال در سال گذشته، افزود: 
تا پیش از آغاز به کار دولت ســیزدهم، کمتر 
از ۵۰ نشــان حلال برای واحدهای تولیدی و 

صادراتی کشور صادر شده بود.
این مقام مســوول بیان داشت: هرچند صدور 
یک هزار نشان حلال از ســوی سازمان ملی 
اســتاندارد به عنوان تنها مرجع صدور نشان 
حلال تا پایان امسال نیز اندک است، اما نسبت 
به عملکرد گذشته در این حوزه بی نظیر است. 
وی خاطرنشــان کرد: امروز فعالان اقتصادی 
کشــورمان در حال افزایش سهم خود از بازار 
حلال و جهان اسلام هستند. اسلام پناه گفت: 
میزان تجارت مــا در حوزه حلال به چند صد 
میلیون دلار محدود می شــود، اما امیدواریم 
با اعطای نشــان حلال بــه تولیدکنندگان و 

صادرکنندگان، این سهم افزایش یابد.
وی به رشد کشورمان در حوزه زیست بوم تولید 
دانش نوآورانه و فناورانه اشاره کرد و ادامه داد: 
این رشد مقارن شده با رشد جایگاه ایران در 
سازمان بین المللی اســتاندارد )ISO( که در 
سال ۲۰۲۲ با جهشــی چهار پله ای، از رتبه 

بیست و ششم به بیست و دوم ارتقائ یافتیم.
رییس سازان ملی استاندارد ایران اضافه کرد: 
ایران در حوزه زیست بوم تولید دانش نوآورانه و 
فناورانه در منطقه حائز رتبه هفتم شده است، 
اما مطالعــات تطبیقی ما نشــان داد که فرار 
نخبگانی و مهاجرت فناوران ما به کشورهای 

دارای رتبه بالاتر، دلیل این مساله بوده است.
وی تصریح کــرد: هیچیــک  از کشــورهای 
مذکور قدرت تولید علم و دانایــی را ندارند و 
به طور طبیعی باید با فاصلــه زیادی از ما قرار 
می گرفتند، اما فــرار نخبگانــی و مهاجرت 
فناوران منجر به این رتبه کشورمان شده است.

اسلام پناه خاطرنشان کرد: نانونماد یا CEهایی 
که قرار است سازان ملی استاندارد ایران در حوزه 
های تک )فناوری پیشرفته( صادر کند بی نظیر 
است و با صدور CE یا گواهی انطباق به واحدها، 

می توانند با دیگر کشورها کار و تجارت کنند.

رفع تصرف ۱۰۶ هکتار زمین 
در پردیس

عضو هیئت مدیره شرکت عمران شهر پردیس از 
رفع تصرف ۱۰۶هکتار از اراضی دولتی به ارزش 
تقریبی بیش از ۶ هزارمیلیارد تومان خبر داد. 
علی اصغر جاودان فر اظهار کرد: با پیگیری های 
حقوقی شرکت عمران و اقدامات دستگاه های 
امنیتی و قضایی ۱۰۶هکتار از اراضی موجود در 
محدوده شهرستان پردیس رفع تصرف، خلع ید 
و به بیت المال اعاده شــد. وی ادامه داد: تلاش 
برای اخذ سند برای اراضی در اختیار دولت به 
منظور جلوگیری از تصرفات غیر قانونی از سوی 
منفعت طلبان، استراتژی شرکت عمران پردیس 

در حوزه اراضی دولتی است.
وی افزود: در این راستا طی ۱۰ ماه امسال با تلاش 
کارشناســان معاونت املاک و حقوقی شرکت 
عمران پردیس بیش از ۱۸۰۰ســند تک برگی 
برای اراضی دولتی اخذ شد. این در حالی است 
که اسناد صادره از بدو فعالیت شرکت عمران در 
پردیس حدود ۱۰۰۰فقره بوده است .جاودان فر 
افزود: تثبیت مالکیت دولت بر اراضی،جلوگیری 
از تصرفات عدوانی و هدایت ســرمایه دولت در 
راستای توسعه و بالندگی و جهت دهی صحیح 
اقتصادی بصرفه برای شــهر جدید پردیس را از 
نتایج اقدامات و پیگیری های مهم معاونت املاک 

و حقوقی شرکت عمران پردیس عنوان کرد .
عضو هیات مدیره شــرکت عمران پردیس با 
بیان اینکه صیانت از حقوق دولت و مردم جزو 
وظایف ماســت، تصریح کرد: به نمایندگی از 
طرف دولت ملزم به صیانــت از حقوق مردم 
و دولت هســتیم؛ یکــی از مهمترین عوامل 
موفقیــت در اجرای وظایف و سیاســت ها و 
استراتژی های کلان و ایجاد زیرساخت های 
مورد نیاز برای توسعه شــهر جدید پردیس 
، تعیین اراضــی در اختیار دولــت و اجرای 
پروژه های عمرانی و زیرساختی است.  جاودان 
فر با قدردانی از تلاش دســتگاههای قضایی 
وامنیتــی در مســیر رفع تصرفــات عدوانی 
در شهرســتان پردیس ، تاکید کرد؛با توجه 
بــه مســئولیت،برابر قانون با ســودجویان 
و متعرضین بــه اراضی ملــی و دولتی بدون 

اغماض برخورد خواهد شد.
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رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه اعتقاد 
زیادی به انحصاری بودن خودرو در کشور نداریم، گفت: 
راهی که شورای رقابت در پیش گرفته، مسیری است که 
طی ۷ تا ۸ سال گذشته رفته شده و به دیوار خورده ایم؛ 
در واقع ضمن کاهش تولید، کیفیت خودرو افت داشته 
و مصرف کننده نیز زیان کرده است. مجید عشقی درباره 
این موضوع که عرضه خودرو در بورس در دنیا ســابقه 
ندارد، اظهار کرد: کالایی که در بورس های کالایی -بازار 
متشکل- عرضه می شود، متناسب با شرایط خاص هر 
کشور است به طور مثال در هند ادویه در بورس کالا و یا در 
بورس دالیان چین تخم مرغ عرضه می شود، در واقع عرضه 

هر کالایی در بورس در شرایط اقتصادی همان کشور معنا 
پیدا می کند.وی افزود: ما تا ســال گذشته موافق عرضه 
خودرو در بورس کالا نبودیم، اما با توجه به شرایط فعلی 
این موضوع یکی از راهکارهــای نجات صنعت، افزایش 
عرضه و در نهایت نفع مصرف کننده خواهد بود، راهی که 
شورای رقابت در پیش گرفته، مسیری است که طی ۷ تا 
۸ سال گذشته رفته شده و به دیوار خوردیم در واقع تولید 

کاهش یافته، کیفیت خودرو افت داشته و مصرف کننده 
نیز زیان کرده اســت؛ ما معتقدیم این مسیری است که 
شکست می خورد و راهی درست است که هم تولیدکننده 
سود کند و هم کالای باکیفیت به دست مصرف کننده 
برسد. عشقی درباره عرضه کالای انحصاری )خودرو( در 
بازار رقابتی، بیان کرد: اینکه انحصاری باشد، خیلی اعتقاد 
نداریم. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در پاسخ به این 

پرسش که آیا معتقدید خودرو کالایی انحصاری در کشور 
ما نیست، توضیح داد: در تمام بخش های بازار انحصاری 
نیست اگر این گونه باشــد در تمام دنیا خودرو کالایی 
انحصاری است. مگر در کشــورهای بزرگ تولیدکننده 
خودرو چند تولیدکننده خودرو داریم؟ محدود هستند، 
خودرو جزو صنایعی است که تولیدکنندگان آن همیشه 
محدود هستند؛ ما در یک رنج قیمتی خودروهای متفاوتی 
در بازار داریم اکنون به دلیل سرمایه گذاری، تقاضا برای 
خودرو افزایش پیدا کرده است و ما می گوییم انحصاری، 
اما اگر تقاضای سرمایه گذاری نبود عرضه ی خودرویی که 

هم اکنون داریم، متناسب با تقاضای واقعی است.

رییس سازمان بورس:

اعتقادی به انحصاری بودن خودرو در کشور ندارم
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زارع سخنگوی کمیسیون تلفیق در تشریح مصوبات 
این کمیسیون از افزایش ۲۰درصدی عوارض خروج 
از کشور خبر داد و گفت: شرکت های خودروساز داخلی 
نیز موظف شدند از ابتدای سال آینده خودروهایشان را 
از طریق بورس کالا عرضه کنند. رحیم زارع سخنگوی 
کمیسیون تلفیق بودجه مجلس در حاشیه جلسه علنی 
مجلس در جمع خبرنگاران در توضیح آخرین مصوبات 
کمیســیون تلفیق ۱۴۰۲ اظهار داشت: کمیسیون 
تلفیق تصویب کرد که کلیه واحدهای آموزشی مدارس 
دولتی وزارت آمــوزش و پــرورش در صورت رعایت 
الگوی مصرف از پرداخت هزینه هــای برق، گاز و آب 

معاف هستند.
وی افزود: همچنین وزارت راه و شهرسازی مجاز شد 
در راستای نگهداری راه های کشور و تجهیزات توسعه 
راهدارخانه ها جهت مقابله و پیشگیری از بلایای طبیعی 
نسبت به واردات ماشــین آلات و تجهیزات مورد نیاز 
سازمان راهداری با عمری کمتر از پنج سال با استفاده از 
معافیت عوارض و حقوق گمرکی و بازرگانی اقدام کند.

زارع خاطرنشان کرد: همچنین کمیسیون تصویب کرد 

عوارض خروج از کشور ۲۰ درصد افزایش یابد که این 
میزان جهت زیرساخت های گردشگری هزینه خواهد 
شد. سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
در خصوص مصوبه دیگر این کمیسیون اعلام کرد: یک 
درصد از منابع حاصل از وصول عوارض کالا و خدمات 
سازمان های مناطق  آزاد صرف اشتغال در کمیته امداد 
به میزان ۶۰ درصد و ســازمان بهزیستی به میزان ۴۰ 
درصد می شود؛ در سال آینده نرخ چهار درصد حقوق 
گمرکی واردات کالاهای اساسی و دارو از چهار درصد به 

یک درصد تقلیل پیدا می کند.
زارع تصریح کرد: معافیت والدین برای فرزند سوم به 
بالا به میزان ۱۵ درصد تعیین شد؛ علاوه بر این کلیه 
طرح های زودبازده و عام المنفعه که توسط نیروهای 
بسیجی در بسیج ســازندگی و گروه های جهادی در 
مناطق محروم و کم برخوردار روســتایی و شهری و 
شهرستان ها اجرا می شود از پرداخت هرگونه مالیات و 

عوارض معاف شدند.
وی ادامــه داد: طبق مصوبه دیگر کمیســیون، کلیه 
رده های بسیج مســتضعفین )پایگاه ها و حوزه های 

بسیج(، پاسگاه ها، کلانتری ها و موزه های دفاع مقدس 
از پرداخت حق انشعاب برق، گاز، آب و فاضلاب، تلفن، 
عوارض شــهرداری و شــمارش گرها و کلیه خدمات 
دولتی و عوارض معاف شدند؛ هزینه دادرسی شورای 
حل اختلاف در دعاوی مالی به معادل ۸۰ درصد هزینه 
دادرسی رسیدگی به این دعاوی در محاکم دادرسی 

افزایش پیدا می کند.
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ گفت: 
همچنین کمیسیون تلفیق تصویب کرد که شرکت های 
خودروســاز داخلی موظف هســتند براساس برنامه 
تولیدی طبق بند ۵ ماده ۵۸ قانون اجرای سیاست های 
کلی اصل ۴۴ قانون اساسی که به تصویب شورای رقابت 
می رسد، از ابتدای ســال آینده خودروهای تولیدی 
خود را از طریق بورس کالا و براساس ضوابط مربوطه 

عرضه کنند.
وی ادامه داد: شورای رقابت موظف است براساس بند 
۵ ماده ۵۸ قانون اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ تا 
پایان فروردین ماه سال آینده قیمت جدید خودروها 
را براساس آنالیز هزینه تمام شــده و با در نظر گرفتن 

هزینه های تحقیق و توسعه و هزینه های مالی مرتبط 
با فعالیت های تولیدی مورد تأیید حسابرس محاسبه 

و در بازه های حداکثر سه ماه مجدداً بروزرسانی کنند.
زارع خاطرنشان کرد: شرکت  بورس کالا موظف است 
۸۵ درصد مابه التفاوت قیمت کشف شده در بورس کالا 
و قیمت مصوب شورای رقابت را به حساب تمرکز وجوه 
وزارت کشور و سازمان شهرداری ها و دهیاری ها واریز 
کند تا به منظور توسعه حمل ونقل عمومی درون شهری 
متناسب با شــاخص جمعیت و محرومیت در قالب 
پرداخت به ذی نفع نهایی با نظارت وزارت کشــور در 

اختیار شهرداری ها قرار دهند.
وی دربــاره این مصوبــه توضیح داد: بــا این مصوبه 
شــرکت های خودروســازی باید کل تولیدات خود 
را در بورس عرضــه کنند و مابه التفــاوت قیمتی که 
شــورای رقابت آنالیز می کند و همچنین قیمتی که 
در بورس عرضه می شــود، ۸۵ درصــد آن باید صرف 
حمل ونقل درون شــهری با اولویت مناطق محروم و 
 کم برخوردار شود، این مصوبه برای مقابله با سوداگری 

و دلالی است.

افزایش ۲۰درصدی عوارض خروج از کشور

خودروسازها مکلف به عرضه در بورس کالا شدند

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

معاون توســعه بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی از واگذاری تنظیم 
بازار برنج خارجــی به انجمــن وارد کنندگان برنج ایــران خبر داد. 
محسن شــیراوند - معاون توســعه بازرگانی وزارت جهادکشاورزی 
- در این باره اعــلام کرد: با توجه به سیاســت های کلــی دولت در 
جهت کاهــش تصدی گری و بــا هدف ســاماندهی امــور اجرایی 

بازار برنــج خارجــی از جمله کنترل قیمــت، توزیــع و واردات این 
محصول، تفاهم نامه ای از ســوی معاونت توســعه بازرگانی با انجمن 
 وارد کنندگان برنــج ایران و بخــش خصوصی فعــال در این حوزه 

به امضا رسید.
وی افزود: این تفاهم نامه به منظور واگذاری امور اجرایی از قبیل واردات 

و اقدامات تنظیم بازار برنج است که بخش خصوصی تحت نظارت و در 
چارچوب ضوابط و سیاست های ابلاغی وزارت جهاد کشاورزی اقدام 
خواهد کرد. بر اساس اعلام وزارت جهادکشاورزی، شیراوند تاکید کرد: 
حمایت از تولیــد داخل و مصرف کنندگان در سیاســت های ابلاغی 

لحاظ می شود.

واگذاری تنظیم بازار برنج خارجی به انجمن واردکنندگان 
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رئیس اتاق اصناف ایران گفت: در مسیر اجرای 
طرح کاربرگ الکترونیکی، مشکلات احتمالی، 
جهت پیگیــری و اصلاح به اتــاق اصناف ایران 

ارجاع داده می شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف ایران، 
قاسم نوده فراهانی با اشــاره به وجود دو قانون 
هیات مقررات و قانون نظام صنفی در خصوص 
طرح کاربــرگ الکترونیکی، خاطرنشــان کرد: 
اگر اجرای طرح کاربــرگ الکترونیکی ترکیبی 
از دو قانون مطروحه باشــد و یکپارچه شود، در 
ســرویس دهی به مردم بهتر عمل خواهد شد، 
این موضوع در مجلس تصویب شــده و به تایید 
شورای نگهبان رسیده و گرچه به برخی از موارد 
آن اعتراض شده اما باید در نظر داشت این مصوبه 
در مرحله کارشناسی قرار دارد و نیازمند اصلاح 

است.
وی بیان کرد: در مســیر اجــرای طرح کاربرگ 
الکترونیکی، مشکلات احتمالی، جهت پیگیری و 
اصلاح به اتاق اصناف ایران ارجاع داده می شود. 
نوده فراهانی همچنین با اشاره به گرامی داشت 

ایام الله دهه فجر بیان کرد: اصناف پیش از انقلاب، 
بعد از پیروزی انقلاب و دفاع مقدس و دوران های 
مختلفی که نیاز بوده همواره در صحنه بوده اند 
و بدون توقع و چشم داشتی همیشه پای انقلاب 

بوده، هستند و خواهند بود.
وی ملــت ایــران را مدیــون خــون شــهدا و 
ایثارگری های و جانفشانی های شهدا دانست و 
افزود: وجود رهبری و انســجام و همراهی مردم 
همان گونه که در پیروزی انقلاب نقش داشته، 
در حفظ انقلاب و نظام طی ۴۴ ســال اخیر هم 
تاثیرگذار بوده و اجازه داده نشده چرخ پیشرفت 
انقلاب کُند حرکــت کند که در ســخنان امام 
راحل هم بر با هم بودن ملــت و حفظ همدیگر 
 تاکیــد شــده و نباید بیــن ملت و مســئولان 

فاصله بیفتد.
رئیس اتاق اصناف ایران، آموزش درس مکاسب 
برای اصناف را ضروری دانست و ادامه داد: یکی 
از وظایف کسبه حمایت از حقوق مصرف کننده 
است و بر این اســاس باید به مردم باید احترام 

گذاشته شود.

رئیس اتاق اصنــاف مرکز اســتان کهکیلویه و 
بویراحمد گفت: تحولات پولــی و افزایش نرخ 
ارز باعث بی ثباتی در قیمــت کالاها و خدمات 

شده است. 
علی ارشدی افزود: در حال حاضر نوسانات نرخ 
ارز، بی ثباتی قیمت ها را در بازارهای مختلف به 
همراه داشــته که یکی از مهم ترین نگرانی های 
مردم و فعالان اقتصادی است. وی تصریح کرد: از 
ابتدای سال تورم سالیانه و ماهانه روند صعودی 
داشته و بازار سرمایه با کسری بودجه همراه شده 
و لازم است مسئولان راهکار درستی برای ثبات 
نرخ ارز که بر ســایر قیمت ها تاثیر گذار است، 

بیاندیشند.
ارشــدی اظهار کرد: بی ثباتــی در نرخ خرید و 
تامین کالاها باعث شده کســبه یک نوع کالا را 
در روزهای مختلف با قیمــت جدید خریداری 
کنند و همین مساله منجر به چند نرخی شدن 

کالا و اختلاف قیمت در بازار شــده به گونه ای 
که شاید احساس شود بازرسی و نظارت وجود 
ندارد در حالــی که تمامــی فاکتورهای خرید 
فروشــندگان واقعی است و مشــکل افزایش 
 قیمت روزانه کالاها از ســمت تولیدکنندگان 

است.
رئیس اتاق اصناف یاســوج تصریح کرد: استان 
کهکیلویه و بویر احمد بیشتر مصرف کننده است 
و کارگاه تولیدی ندارد و اقلام مورد نیاز از استان 
های همجوار خریداری می شود، به همین جهت 
قیمت خرید و ثبات قیمت هــا در تنظیم بازار 
استان از اهمیت بالایی برخوردار است در حال 
حاضر به هیچ عنوان دغدغه کمبود کالا یا عدم 
عرضه دربازار وجود ندارد و تنها دغدغه اصناف 
و بازاریان کشورثبات قیمت ها می باشد که لازم 
است برای مهار قیمت ها و اثربخشی نظارت بر 

بازار تدابیری در نظر گرفته شود.

رئیس کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات 
مجلس گفت: بر اســاس گزارش ۱۰ ماهه ابتدای 
سال، میزان صادرات کشور ۷ میلیارد دلار صادرات 
بوده است و بر اساس گزارشــات تا پایان اسفند 
تحقق ۹ میلیارد دلار قطعی است.حمیدرضا حاجی 
بابایی رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس در جریان رسیدگی به گزارش کمیسیون 
برنامه و بودجه و محاسبات در مورد بررسی عملکرد 
منابع و مصارف هدفمندسازی یارانه ها با محوریت 
تبصره )۱۴( قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور 
با بیان اینکه تبصره ۱۴ بر اساس ماده ۳۹ برنامه 
ششم باید بر اساس یک جدول درآمدی و هزینه ای 
تعریف شــود و منابع آن نیز بایــد صرف اصلاح 
زیرساخت های انرژی، برق و مسائل گوناگون شود، 
اظهار کرد: ۸ بند در درآمدهای این تبصره وجود 
دارد که بند سوم آن پیشنهاد دولت ۸۴.۷ همت 
بوده و ما این منابع را به ۸۵.۱  تغییر دادیم و در بند 
۸ نیز فقط ۲ همت افزایش دادیم و اگر این منابع 

تحقق نیافته لایحه دولت خود دولت بوده است.
وی افزود: در بند ۱ که مربوط بــه فروش بنزین 
داخلی است، دولت ۷۵ همت برای فروش بنزین 
داخلی پیش بینی کرد که ما فقط ۲ همت به این 

منابع اضافه کردیم و گزارشات نشان می دهد این 
منابع ۱۲۳ درصد عملکرد داشته و در پایان سال از 
این محل ۹۵ همت درآمد وجود دارد. در بند دوم 
نیز دولت برای صــادرات ۱۸۰ همت پیش بینی 
کرده بود که ما این را تا ۳۲۰ همت آوردیم؛ دلیل 
اساسی این است که دولت گفته بود که می خواهم 
۷ میلیارد دلار فرآورده در سال ۱۴۰۱ بفروشم و 
ما گفتیم که بر اســاس کار کارشناسی ما دولت 
۹ میلیارد دلار صادرات خواهد داشــت. بر اساس 
گزارش ۱۰ ماهه ابتدای ســال، میــزان صادرات 
کشــور ۷ میلیارد دلار صادرات بوده اســت و بر 
اساس گزارشات تا پایان اسفند تحقق ۹ میلیارد 

دلار قطعی است.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس تاکید 
کرد: با لحاظ قیمت هر دلار ۳۰ هــزار تومان، تا 
پایان اسفند ۲۷۰ همت درآمد صادرات است که با 
محاسبه ۵۰ همت از سال گذشته در مجموع ۳۲۰ 
همت می شــود. از نظر ما همه ۶۱۰ همت منابع 
تبصره ۱۴ به صــورت ۱۰۰ درصدی تحقق پیدا 
می کند اما گیر ما در هزینه ها است؛ ما در هزینه ها 
به دولت در لایحه گفتــه بود که ۱۶۴ همت برای 
کالاهای اساسی و موارد پزشکی و دارو تخصیص 

دهد و ما این رقم را به ۲۵۴ همت تغییر دادیم؛ این 
۲۵۴ همت به اضافه ۷۳ همت یارانه نقدی حدود 
۳۲۰ همت می شود؛یعنی ما  ۳۲۰ همت در ۱۴۰۱ 
برای هزینه های دولت و ۷۱ همت نیز برای گندم 
در نظر گرفته ایم. دولت همچنین باید ۸۰ همت 

نیر برای دارو پرداخت کند.
حاجی بابایی با بیان اینکه دولت ۴۸۰ همت یارانه 
مســتقیم باید بپردازد که ما آن را به این شــکل 
مصوب نکردیم، تصریح کرد: کل لایحه دولت برای 
سال جاری ۴۷۴ همت است، ۱۲۶ همت هزینه 
شرکت هاست، اگر این ۱۲۶ را هم کنار بگذاریم، 
۳۳۴ همت باقی می ماند؛ اگر لایحه دولت را عیناً 
مصوب می کردیم، چطور می توانســتیم با ۳۳۴ 
همت به میزان ۴۸۰ همت یارانه را پرداخت کنیم؟ 
ماهانه ۲۷ همت یارانــه ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی 
پرداخت می شــود، به غیر از گندم و دارو که اگر 
آنها را جمع بزنیم، ماهانه ۴۰ همت می شود و ۴۰ 

ضرب در ۱۲ ماه می شود ۴۸۰ همت.
وی ادامه داد: ما می گوییم ۷ میلیارد دلار فرآورده 
نفتی فروخته ایم، آقــای میرکاظمی می گوید ۵ 
میلیارد دلار آن به دست ما رسیده است و درست 

می گوید.

اجرای آزمایشی طرح کالابرگ الکترونیک که پیشتر 
در هرمزگان آغاز شــده بود، با پیوســتن سه استان 
قزوین، گیلان و مرکزی در هفته گذشته وارد مرحله 
تازه ای شد. این طرح که با هدف تقویت سلامت غذایی 
و حمایت از معیشت خانوار به اجرا درآمده به تدریج در 
سراسر کشور عملیاتی خواهد شد.به گزارش ایسنا،  
طرح کالابرگ الکترونیکی در روزهای گذشته در سه 
استان قزوین،  گیلان و مرکزی به طور آزمایشی اجرا 
شد. پیشتر این طرح در هرمزگان به عنوان اولین استان 

منتخب به اجرا درآمده بود.
بر اساس اعلام مجری طرح کالابرگ الکترونیکی، امکان 
خرید از تمام فروشگاه های موجود در این سه استان 
برای مردم فراهم شــده و تمام فروشگاه ها می توانند 
در صورت تمایل برای عضویت اپلیکیشــن "شما" 
 shoma.sfara.ir شبکه ملی اعتبار( را از ســایت(

دانلود کنند.
طبق آخرین اخبار، اجرای طرح کالابرگ الکترونیک 

در قزوین در دو مرحله به اجــرا درمی آید که مرحله 
نخست اجرای آن با اتصال برخی فروشگاه ها به سامانه 
کالا برگ الکترونیک آغاز شده و برابر آمارها تا روز شنبه 
حدود ۱۰۰ فروشگاه غیر از فروشگاه های زنجیره ای به 

این سامانه درخواست داده اند.
آنطور کــه علــی رحمانــی- سرپرســت معاونت 
هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری قزوین درباره 
روند اجرای طرح در این اســتان گفتــه پس از اتمام 
مرحله اتصال فروشــگاه ها با تایید استاندار نسبت به 
آمادگی بــرای اجرا طرح، مرحله بعد آغاز می شــود 
که در مرحلــه بعد مشــمولین یارانه بگیر می توانند 
به این فروشــگاه ها مراجعه و خریــد کنند.به گفته 
وی در این طرح بحث مالیات اصناف مطرح نیســت 
 و این طرح به هیــچ عنوان به ســامانه های مالیاتی 

متصل نیست.
رحمانی اعلام کرده که امکان خرید به شکل مجازی 
در حال حاضر وجود نــدارد و انتظار می رود در آینده 

فروشــگاه هایی که به شــکل مجازی این کالاها را 
می فروشند، به طرح متصل شوند تا از مزایای اجرای 

طرح به صورت مجازی هم بتوان بهره مند شد.
در استان گیلان نیز مقدمات اولیه شروع شده و روند 
اطلاع رسانی ها به افراد و فروشــگاه ها در حال انجام 
است. در استان مرکزی نیز اقدامات اولیه برای اجرای 
طرح آغاز شده و ستادهای استانی و شهرستانی تشکیل 
شده است. همچنین اطلاع رســانی به فروشگاه ها و 
مغازه داران جهت ثبت نام و مشارکت در این طرح در 

دستور کار است.
جمشید امیدی - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان مرکزی با بیان اینکه طی دو روز گذشته استقبال 
خوبی از این طــرح صورت گرفته اســت،  می گوید: 
پیوســتن به این طرح اصلا اجباری نبوده و اختیاری 
است. طرح برای فروشندگان مزایایی دارد و صاحبان 
مغازه و فروشگاه ها برای مشارکت در این طرح متحمل 

هیچ هزینه ای نمی شوند.

رشد ۴.۶ درصدی ساخت و 
ساز کل کشور در کنار کاهش 
۳.۴ درصدی تــورم فصلی 
قیمت نهادهای ساختمانی 
در تابستان امسال، امیدواری 
نسبت به چشم انداز تولید مسکن را افزایش داده و یک 
کارشناس مسکن معتقد است ادامه ی این روند می تواند 

شاخص های اقتصاد کلان را بهبود ببخشد.
تابستان امســال تولید مســکن در کل کشور نسبت 
به تابستان ســال گذشــته ۴.۶ درصد افزایش داشته 
است. همزمان تورم مصالح ساختمانی دچار افت شد. 
تابســتان ۱۴۰۱ تورم نهاده های ساختمانی با کاهش 
۳.۴ درصد نسبت به بهار سال جاری مواجه شد. دومین 
فصل از ســال جاری تورم نقطه به نقطــه نهاده های 
ساختمانی ۲۹ درصد و تورم ســالیانه ۳۶ درصد بوده 
است. این  در حالی اســت که هر دو شاخص مذکور در 
سال گذشته به ترتیب حدود ۴۳ و ۴۵ درصد بود. بر این 
اساس تورم نهاده های ساختمانی در سال جاری کاهش 
 یافته که امیدواری به رشــد تولید مســکن را افزایش 

داده است.

احداث حدود ۱۰۰ هزار خانه در یک فصل
از طرف  دیگر مطابق اطلاعات مرکز آمار در تابســتان 
امسال برای ۹۷ هزار  ۸۹۴ واحد مسکونی پروانه صادر 
شده که فعالان صنعت ساختمان معتقدند عمده آن برای 
واحدهای طرح نهضت ملی مســکن صادر شده است. 
ادامه ی این روند می تواند منجر به تولید سالیانه حدود 
۴۰۰ هزار واحد مسکونی شود. با این پیش فرض دولت 
در حال نزدیک شدن به هدف خود برای احداث سالیانه 

۶۰۰ هزار واحد دولتی است.
تا قبل از آغاز طرح نهضت ملی مسکن بین ۴۰۰ تا ۴۵۰ 
هزار واحد مسکونی توســط بخش خصوصی در کشور 
احداث می شد. بر این اساس اگر دولت بتواند ۶۰۰ هزار 
واحد به این رقم بیافزاید هدف خود در تولید سالیانه یک 

میلیون واحد را محقق کرد است.

ارتباط مسکن با ۱۳۴ بخش اقتصادی
حسن محتشم ـ عضوهیات مدیره انجمن انبوه سازان 
استان تهران، افزایش ســاخت و ساز در کل کشور را به 
فال نیک می گیرد. او در این خصوص گفت: رشد تعداد 
پروانه های ساختمانی منجر به افزایش عرضه در بخش 
مسکن می شود و با خودش اشتغال و توسعه اقتصادی 
به همراه دارد. با توجه به ارتباط پیشین و پسین بخش 

مسکن با ۱۳۴ بخش اقتصادی می توان این حوزه را یک 
حوزه ی پیشران دانســت که تحرک آن می تواند چرخ 

اقتصاد کشور به حرکت درآورد.
وی افزود: با توجه بــه بحث تحریم ها عمده ی تولیدات 
صنایع داخلی مرتبط با بخش مسکن در داخل کشور 
مصرف می شــود. بنابرایــن توســعه ی فعالیت های 
ساختمانی می تواند به رشد اقتصادی کمک کند. رشد 
بخش ساختمان در شش ماهه ابتدای سال جاری منفی 
۱.۶ درصد بود. اما اگر افزایش نسبی ساخت و ساز که در 
تابستان با آن مواجه بودیم ادامه یابد می توانیم در سال 
آینده به رشــد مثبت در بخش مسکن برسیم. در واقع 

رونق مسکن، کلید توسعه در کشور خواهد بود.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران تاکید 
کرد: در حال حاضر بخش عمده ای از طرح نهضت ملی 
مسکن توسط دستگاه های دولتی از جمله ادارات کل 
راه و شهرسازی اســتان ها، شهرهای جدید، بازآفرینی 
شهری، بنیاد مسکن و دیگر نهادها از طریق قراردادهای 
پیمانکاری انجام می شــود. ساخت و ساز توسط بخش 
خصوصی چندان زیاد نیست. اگر دولت بتواند مشکلات 
انعقاد قرارداد با انبوه ســازان را حل کند، ســازندگان 
می توانند بار دولت را در این زمینه سبک کنند و کمک 

حال وزارت راه و شهرسازی باشند.

عدم نقدشوندگی؛ پاشنه آشیل ساخت و ساز
محتشــم، تــورم عمومــی را عاملــی بازدارنــده در 
فعالیت هــای ســاختمانی دانســت و گفــت: زمانی 
که تــورم افزایش پیدا می کند ســرمایه ها به ســمت 
بازارهای نقدشــونده مثل ارز، طلا و خــودرو می رود. 
بخش مسکن، بخصوص فعالیت های ســاختمانی از 
نقدشوندگی ســریع برخوردار نیست. مضافا این که در 
شرایط تورمی، ریسک ساخت و ســاز افزایش می یابد 
که می تواند اثرات منفی برای بازار مســکن ایجاد کند. 
اما در حال حاضــر امیدواری هایی در بخش ســاخت 
و ســاز ایجاد شــده که در صــورت ورود جدی بخش 
 خصوصی به طرح نهضت ملی مســکن، این امیدواری

 افزایش می یابد.
آمارهای تابســتان در کنار صحبت های کارشناسان، 
چشم انداز بازار مسکن را مثبت نشــان می دهد. رشد 
اقتصادی ایران در شش ماهه ابتدای امسال به ۳ درصد 
رسید که سهم مسکن ۱.۶ درصد منفی بود. اما افزایش 

ساخت و ساز می تواند موتور اقتصاد ایران را روشن کند.
مرکز آمار ایران به تازگی اطلاعات پروانه های ساختمانی 
در تابستان ۱۴۰۱ را منتشر کرده که نشان می دهد طی 
دومین فصل از سال جاری تعداد پروانه های ساختمانی 
کل کشــور ۳۰ هزار و ۳۵۲ واحد بوده که افزایش ۳.۱ 
درصد در مقایسه با فصل قبل و رشد ۲.۴ درصد نسبت 
به ماه مشابه سال قبل داشته است. در تهران نیز ۱۵۵۸ 
پروانه صادر شده که از رشــد ۱۱۵ درصد و کاهش ۰.۸ 
درصد به ترتیب در مقایســه با بهار امســال و تابستان 

پارسال حکایت دارد.
تعداد واحدهای مسکونی در پروانه های ساختمانی کل 
کشور ۹۷ هزار و ۸۹۴ واحد و شهر تهران ۱۲ هزار و ۸۲۰ 
واحد بوده که به ترتیب افزایش ۴.۶ درصد و ۲.۶ درصد را 
در مقایسه با تابستان پارسال نشان می دهد. در تهران نیز 
تعداد واحدهای پیش بینی شده در پروانه های ساختمانی 
۱۲ هزار و ۸۲۰ فقره بوده که افزایش ۱۱۵ و ۸.۱ درصد 
به ترتیب نسبت به بهار امسال و تابستان پارسال را نشان 

می دهد.
بخش مسکن دارای رابطه پیشین با ۷۸ بخش اقتصاد 
و رابطه پســین با ۵۶ بخش اقتصادی با ضریب انتشار 
۱.۲ است. یعنی به ازای هر یک اشــتغال ۱.۲ اشتغال 
غیرمستقیم ایجاد شده است. همچنین سهم مسکن 
و ساختمان در اشتغال مستقیم کشور حدود ۱۲ درصد 
و تعداد شاغلان این بخش نیز ۳.۱ میلیون نفر هستند. 
بنابراین تحرک مسکن می تواند چرخش مالی ایجاد کند 

که نوعی گردش خون در کالبد اقتصاد است.
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آگهي دعوت مجمع عمومي عادی 
بطور فوق العاده نوبت دوم

جلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده نوبت اول شرکت تعاونی پیشکسوتان طبیعت گستر
رأس ساعت ۱۰ صبح روز پنج شنبه مورخ ۱۴۰۱/۱2/۴ در محل سالن اجتماعات سازمان جنگلها واقع درچالوس ، میدان معلم تشکیل 
می گردد؛ لذا از کلیه اعضاء و سهامداران محترم دعوت می شود رأس ساعت مقرر در جلسه حضور یابند و یا طبق ماده ۱9 آیین نامه 

نحوه تشکیل مجامع عمومی نماینده تام الاختیار خود را کتباً معرفی نمایند.

توجه :
*گواهی نمایندگی تنها در صورتی معتبر می باشد که در دفتر شرکت و در حضور هیات مدیره و یا در دفترخانه رسمی تنظیم گردیده 

باشد.
*کلیه اعضاء و نمایندگان می بایست جهت شرکت در جلسه کارت شناسایی معتبر به همراه داشته باشند.

دستور جلسه :
۱- ارائه گزارش از سوي هیأت مدیره و بازرس

2- تصویب صورتهای مالی سال ۱۴۰۰
۳- تصویب پیش بیني بودجه سال ۱۴۰۱ 

۴-تصویب تغییرات سرمایه ) افزایش سهام ،سرمایه و اعضاء(
5- تعیین نحوه دعوت مجامع عمومی

6-تعیین خط مشی آینده شرکت
7-انتخابات هیات مدیره و بازرسان

هیات مدیره شرکت تعاونی پیشکسوتان طبیعت گستر

آگهيمناقصهعمومي-دومرحلهايهمراهباارزیابیکیفیشماره1401/1-103
بشماره ثبت سامانه تدارکات دولت » ستاد« : 2۰۰۱۰۰۱22۴۰۰۰۱۰7

شرکت برق منطقه اي مازندران در نظر دارد خرید ۶۰ عدد مقره اتکایی سرامیکی ۴۰۰  کیلوولت برابر شرایط ذیل و بشرح مشخصات و اطلاعات مندرج 
در اسناد مناقصه به  مناقصه گر واجد شرایط واگذار نماید.لازم به ذکر است کلیه فرآیندهاي برگزاري مناقصه ازدریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد و همچنین 

گشایش پاکات ، مطابق فرآیند تعربف شده در بستر سامانه تدارکات الکترونیک دولت به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.

ارائه پروانه معتبر بهره برداری تولید از وزارت صمت.الزامات مورد نیاز
ارائه اسناد وگواهینامه  هاي معتبر مطابق با استانداردهاي تولید از شورای ارزیابی توانیر

مبلغ ضمانتنامه 
۷۱۷/۴۹۳/۳۳۷ ریال معادل » هفتصد و هفده میلیون و چهارصد و نود و سه هزار و سیصد و سی و هفت ریال تمام «)شرکت در فرآیند ارجاع کار(

نوع ضمانتنامه
 )شرکت در فرآیند ارجاع کار( 

تضمین هاي معتبر )شامل فیش واریزی)وجه نقد( ،ضمانتنامه بانکي،....( مطابق آیین نامه تضامین دولتي مصوبه هیأت 
وزیران بشماره ۱۲۳۴۰۲/ت۵۰۶۵۹ هـ  مورخ ۱۳۹۴/۹/۲۲ و  اصلاحیه هاي بعدي آن )مندرج در اسناد مناقصه(.

سامانه "تدارکات الکترونیک دولت )ستاد(" به آدرس www.setadiran.irمحل دریافت و ارسال اسناد:
از ساعت ۰۹:۰۰ روز  یکشنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۱/۲۳  الي ساعت ۱۹:۰۰  روز  چهارشنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۱/۲۶زمان دریافت اسناد:

تا ساعت ۱۵:۳۵روز پنجشنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۱۱.مهلت ارسال پیشنهاد
ساعت ۰۸:۳۰ صبح روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۱۴.زمان گشایش پاکات:

۱۴/۳۴۹/۸۶۶/۷۴۳ ریال معادل » چهارده میلیارد و سیصد و چهل و نه میلیون و هشتصد و شصت و شش هزار قیمت پایه مناقصه:
و هفتصد و چهل و سه ریال تمام «.

به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایرآن که مغایر با آیین نامه مذکورباشد، ترتیب 
اثر داده نخواهد شد.

همچنین به  پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتي که بعد از موعد مقرر در اسناد واصل شوند مطلقآ ترتیب  اثر داده نخواهد شد. 
سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج میباشد.

مراتب در سایت معاملات توانیر به آدرس https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main.صرفا جهت اطلاع رساني درج گردیده است

روابط عمومي  شرکت برق منطقه اي مازندران و گلستان

نوبت اول



I N FO@biznews. ir

4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2700| چهار شنبه 19 بهمن ماه1401
www.kASBOkARNEwS.iR

فناوری و 
اطلاعات

معاون وزیر ارتباطات:
تسریع در روند رشد »پیام« با تبدیل شدن به قطب اقتصاد 

دیجیتال و مرکز داده اتفاق می افتد
معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در مجمع عمومی 
عادی به طور فوق العاده طرح های تملک دارایی های سرمایه ای شرکت خدمات هوایی 
پیام تأکید کرد: مأموریت های جدیدی در این منطقه تعریف شده است که مهم ترین آن 
تبدیل شدن »پیام« به قطب اقتصاد دیجیتال و قطب مرکز داده است که دستیابی به این 

اهداف سرعت رشد این منطقه را افزایش می دهد.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، مجمع 
عمومی عادی به طور فوق العاده طرح های تملک دارایی های سرمایه ای شرکت خدمات 
هوایی پیام با حضور رئیس، اعضای مجمع، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت، اعضای 
هیئت مدیره و حسابرسان قانونی برگزار شد. این جلسه که به ریاست علی اصغر انصاری، 
معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزیر ارتباطات به عنوان نایب رئیس مجمع تشکیل 
شد، نمایندگانی از سازمان برنامه وبودجه کشور، وزارت امور اقتصادی و دارایی، سازمان 
هواپیمایی کشوری، وزارت راه و شهرسازی و شرکت ملی پست جمهوری اسلامی به عنوان 

صاحبان سهام شرکت خدمات هوایی پیام حضور داشتند.
در ابتدای این جلســه اکبر قنبرپور، مشــاور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، رئیس 
هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت خدمات هوایی پیام عملکرد شرکت در یک سال گذشته و 
همچنین برنامه های آتی شرکت را تشریح کرد. توسعه منطقه و آماده سازی اراضی به منظور 
جذب بیشتر بهره برداران و سرمایه گذاران و تبدیل شدن منطقه ویژه اقتصادی پیام به قطب 

اقتصاد دیجیتال و قطب مرکز داده از مهم ترین برنامه های آتی عنوان شد.
در ادامه این جلسه انصاری، نایب رئیس مجمع با بیان اینکه منطقه ویژه اقتصادی پیام دارای 
ظرفیت های نهفته  بسیاری است گفت: این ظرفیت ها باید شناسایی می شد تا خیلی زودتر از 
این شاهد شکوفایی این منطقه باشیم که خوشبختانه اکنون با طرح ها و برنامه های تهیه شده 
امیدواریم به زودی ظرفیت های بالقوه در این منطقه بالفعل شوند. معاون وزیر ارتباطات 
تصریح کرد: ازجمله برنامه های وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، تسریع در روند توسعه 
در این منطقه است. تلاش داریم که سرعت رشد منطقه ویژه اقتصادی پیام را شتاب دهیم 
که این اتفاق منجر به جذب بیشتر سرمایه، ایجاد ارزش افزوده و افزایش بهره وری در این 
منطقه خواهد شد. وی ادامه داد: مأموریت های جدیدی در این منطقه تعریف شده است 
که مهم ترین آن تبدیل شدن »پیام« به قطب اقتصاد دیجیتال و قطب مرکز داده است که 
دستیابی به این اهداف سرعت رشد این منطقه را افزایش می دهد. معاون وزیر ارتباطات 
تأکید کرد: برای تبدیل شدن منطقه ویژه اقتصادی پیام به قطب اقتصاد دیجیتال و قطب 
مرکز اقدامات خوبی انجام شده است و با فراهم شدن زیرساخت های مناسب، پیش بینی 
می شود که در سال آینده خبرهای خوبی از این منطقه شنیده شود. انصاری در خاتمه با 
توجه به اظهارنظر مطلوب حسابرس قانونی در خصوص صورت های مالی طرح های تملک 
دارایی های سرمایه ای سال مالی منتهی به اسفند  ۱۴۰۰ از مدیران، همکاران، مجریان 
طرح، تهیه کنندگان صورت های مالی و برگزارکننده جلسات مجمع عمومی صاحبان سهام 
شرکت خدمات هوایی پیام تقدیر و تشــکر کرد. در این جلسه با ارائه گزارش حسابرسی 
توسط حسابرس مستقل و بحث و بررسی موضوع توسط اعضای مجمع و پاسخ مدیران 
شرکت خدمات هوایی پیام، گزارش سالیانه صورت های مالی طرح های تملک دارایی های 

سرمایه ای سال مالی منتهی به اسفند ۱۴۰۰ به تصویب اعضای مجمع رسید.

رئیس سازمان فضایی اعلام کرد؛
توسعه کسب و کارها و بهره مندی شهروندان از خدمات فضایی

رئیس سازمان فضایی گفت: بر اساس چشم انداز سند فضایی کشور در کنار اهمیت دادن 
به توسعه بومی به توسعه کسب و کارها و بهره مندی شهروندان از خدمات فضایی تاکید 
شده است. حسن سالاریه در مراسم بزرگداشت روز ملی فناوری فضایی با بیان اینکه در 
سالروز صنعت فضایی یعنی پرتاب موفق ماهواره امید میزبان محققان و دست اندرکاران 
و بهره برداری صنعت فضا هستیم، افزود: امروز جشن سال نو فضایی کشور محسوب می 
شود و فرصت طلایی برای جمع شدن دور هم و مرور دستاوردهای یک ساله فضایی است 

تا نقاط ضعف و قوت در این حوزه مورد بررسی قرار گیرد.
وی صنعت فضایی کشور را یک صنعت بومی و بر خود متکی توصیف کرد و ادامه داد: در 
حوزه صنعت فضایی در بخش های بالا دستی، میان دستی و پایین دستی از طراحی و 
ساخت ماهواره و ماهواره بر تا ارائه داده های فضایی دستاوردهای ارزنده ای ارائه شده است.
سالاریه اظهار کرد: طراحی و ساخت ماهواره های جرمی کمتر از ۲۰۰ کیلوگرم در حوزه 
مخابراتی و سنجش از دور و همچنین ساخت پرتابگرهای اجرام سبک تا جرم کمتر از 
۲۰۰ کیلوگرم تا مدار ارتفاع پایین تجربیات خوبی داریم که نیازمند تست و افزایش قابلیت 

اطمینان داریم.
رئیس سازمان فضایی خاطر نشان کرد: به زودی قدم به عرصه های جدید طراحی و ساخت 
ماهواره های دقیق تر سنجشــی، راداری، مخابراتی و پرتابگر های سنگین تر به منظور 

رسیدن به جایگاه کشور و رسیدن به حق طبیعی خواهیم داشت.
وی اضافه کرد: همچنین در توسعه زیست فضایی در مسیر نیاز محور در حال رشد و نمو 
هستیم. در زمینه توســعه کاربردهای داده های مبتنی بر فضا در حوزه های مختلف از 
کشاورزی و منابع طبیعی گرفته تا نقشه برداری و پایش منابع آبی، پیشرفت های خوبی 

صورت گرفته است.
رئیس سازمان فضایی تاکید کرد: با این وجود لازم است بیش از همیشه به توسعه اقتصاد، 
اقتصاد فضا یا به عبارت دیگر کسب درآمد و افزایش بهره وری و بهره وری در صنایع مختلف 

با کمک گرفتن از ظرفیت های داده های فضایی توجه شود.
وی یادآور شد: در این عرصه نیاز به توســعه اپراتورهای مخابراتی، سنجشی به صورت 
خصوصی داریم و فکر کنیم و مسیر را برای بخش خصوصی، هموار کنیم تا فضا عرصه 

تاخت و تاز شرکت های خصوصی به معنای واقعی باشد.
سالاریه افزود: بر اساس چشم انداز سند فضایی کشور در افق ۱۴۰۱ تا ۱۴۱۰ که یک ماه 
قبل در شورای عالی فضایی مصوب و توسط رئیس جمهور ابلاغ شد، در کنار اهمیت دادن 
به توسعه بومی به توسعه کسب و کارها و بهره مندی شهروندان از خدمات فضایی، تاکید 

شده است.
وی حرکت از نمونه سازی و تک سازی به سمت انبوه سازی و صنعتی سازی این حوزه را 
از ضروریات در این صنعت عنوان کرد و یادآور شد: تحقق اهدافی چون توسعه منظومه 
ماهواره ای و اقتصادی کردن پرتاب ها و توسعه فناوری های سنجش از دور، ارتباطات و 

انتقال داده ها و در دسترس مردم قرار دادن بدون توجه به بخش خصوصی میسر نیست.
 وی ســرعت جذب نخبگان را با کمــک بخش خصوصی امکان پذیر دانســت و گفت: 

مناقصه های اخیر سازمان فضایی نمونه ای از این دست خدمات است.

اخبار

بنیــان  دانــش  اقتصــاد 
موضوعی اســت که از دیرباز 
به عنوان شــاهراه اساســی 
تولید در کنار اشــتغال پایدار 
و توســعه اقتصادی کشــور 
مطرح شده است. چهل وچهار ســال از پیروزی انقلاب 
اســلامی می گذرد. چهار دهه از رویــدادی تاریخی و 
مهمی گذشــت که به نام ایران در جهان ثبت شــد و 
همه این سال ها با وجود کارشــکنی های جهانی برای 
کشورمان دستاوردهای قابل قبولی را به یادگار گذاشت. 
»ارتقای ســطح علمــی جامعه«، »کســب رتبه های 
بــالای جهانی در تعــداد مقالات و ارجاعــات علمی و 
ثبت اختراعات«، »کاهش نرخ بی سوادی« و »افزایش 
قابل توجه تعداد رشته های دانشگاهی و دانشجویان« 
تنها بخشی از این دســتاوردهای کسب شده ای است 
 که به نام انقلاب و جمهوری اســلامی ایــران به ثبت 

رسیده است.
این رونــد رو به رشــد اقتــدار و بالندگی کشــورمان 
با راهبردهای مقــام معظم رهبری و تاکید ایشــان بر 
شکل گیری زیست بوم فناوری و نوآوری و تصویب قوانین 
مترقی چون »قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان« 
و »قانون جهش تولید دانش بنیان« و حمایت از تولیدات 
و محصولات ایران ســاخت که به همت شــرکت های 
دانش بنیان و فناوران کشورمان به تولید رسیده است؛ 
سرعت بیشتری گرفت و به گفتمان غالب کشور بدل شد 
و امروز شاهد ثمرات و اثرات مثبت آن در اقتصاد، فرهنگ 

و زندگی روزمره مردم هستیم.

معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری با توجه به ماموریــت ویژه ای که برای ارتقای 
زیست بوم فناوری و نوآوری و تحقق اقتصاد دانش بنیان 
بر عهده دارد تلاش می کند تا در آستانه چهل وچهارمین 
سالگرد پیروزی شــکوهنمد انقلاب اسلامی بخشی از 
این دســتاوردها و افتخارات به دســت آمده در کشور 
را ارائه کنــد. در این گــزارش قصد داریــم به معرفی 
دستاوردهای معاونت توســعه شرکت های دانش بنیان 
بپردازیم تا گوشــه ای از توانمندی جوانان، متخصصان 
و فارغ التحصیلان دانشگاهی کشور را که با وجود همه 
ســختی ها و موانع داخلی و خارجی کســب شده را به 

مخاطبان معرفی کنیم.
بر اســاس آمار نهایی ثبت شــده در معاونت توســعه 
شرکت های دانش بنیان تا تاریخ ۱۰ بهمن ۱۴۰۱، بیش 
از 8 هزار و ۴6 شــرکت دانش بنیان در کشــور فعالیت 
می کنند. بر همین اساس تعداد شرکت های دانش بنیان 
نوپا نــوع ۱ حدود ۲95 مجموعه و تعداد شــرکت های 
دانش بنیان تولیدی نوع ۱بیش از 7۰۱ شــرکت است. 
جمع کل شرکت های نوع هم ۱ حدود 996 مجموعه به 

ثبت رسیده است.
در این گــزارش آمده اســت که تعداد شــرکت های 
دانش بنیان نوپا نوع  ۲ بیش از ۱955 شــرکت، تعداد 
شــرکت های دانش بنیان تولیدی نوع ۲ حدود ۴۰5۴ 
شــرکت، جمع کل شــرکت های نوع۲ بیش از 6۰۰9 
شرکت، تعداد شرکت های دانش بنیان نوپا نوع 3 حدود 
55۱ شرکت و تعداد شرکت های دانش بنیان تولیدی 
نوع 3 بیش از ۴9۰ شرکت و جمع کل شرکت های نوع 3 

حدود ۱۰۴۱ شرکت است. 
بر اساس این گزارش، تعداد شــرکت های دانش بنیان 
به تفکیک حوزه های فناوری شــامل »فناوری زیستی، 

کشــاورزی و صنایع غذایی: 36۲ شرکت«، »داروهای 
پیشــرفته: ۴8۰ شرکت«، »مواد پیشــرفته )شیمی و 
پلیمر(: ۱۱3۰ شــرکت«، »ماشــین آلات و تجهیزات 
پیشــرفته: ۱7۲۱ شــرکت«، »تجهیزات پزشــکی: 
3۲6 شــرکت«، »برق و الکترونیک: ۱8۲۱ شرکت«، 
»فناوری اطلاعات: ۱778 شــرکت«، »تجاری سازی: 
 397 شرکت« و »خلاق و علوم انســانی: 3۱ شرکت« 

می شود.
حجم تقاضا برای ارزیابی دانش بنیان و تعداد شرکت های 
ارزیابی شــده در ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ افزایش حدود 
دو برابری درخواســت های شــرکت ها بــرای دریافت 
تاییدیه دانش بنیان را نشــان می دهد. همچنین در ۱۰ 
ماهه نخست ســال ۱۴۰۱ نسبت به ســال ۱۴۰۰ ) از 
75۰ شرکت در ســال ۱۴۰۰ به ۱۴۲۰ شرکت در ۱۰ 
ماه نخست سال ۱۴۰۱( نیز شــاهد رشد 9۰ درصدی 

شرکت های دانش بنیان جدید هستیم. کاهش میانگین 
مدت زمان ارزیابی از ۱۱۰ روز در سال ۱۴۰۰ ، به حدود 
5۰ روز در سال ۱۴۰۱ ) حداکثر زمان ارزیابی از حدود 
۲۰۰ روز در سال ۱۴۰۰ به حدود 7۰ روز در سال ۱۴۰۱ 
( یکی از دســتاوردهای قابل توجه در این حوزه است. 
این گزارش حاکی از این اســت که فروش شرکت های 
دانش بنیان در ســال  مالی ۱۴۰۰ نسبت به سال مالی 
۱399 ) 86 درصــد ( از ۲۱5 هزار میلیــارد تومان به 
۴۰۰ هزار میلیارد تومان و تعداد اشــتغال شرکت های 
دانش بنیان در ســال  ۱۴۰۰ نســبت به سال ۱399 ) 
6۰  درصد ( از  تعــداد ۲۱3 هزار بــه 3۴۲ هزار تعداد 
رشد کرده اســت. در مجموع 7۰ تعداد پروژه راهبردی 
و گلوگاهی براساس نیاز دستگاه ها و شرکت ها به مبلغ 
حدود سه هزار میلیارد تومان ) 56 میلیون دلار( به اجرا 

درآمده است.

فروش شرکت های دانش بنیان به 400 هزار میلیارد تومان رسید

گسترش صادرات با تولید دانش بنیان

نیاز دانش بنیان ها به حمایت دولت
سامان حبیب اللهی، فعال استارت آپی

عمده ترین عامل توسعه شرکتهای دانش بنیان، منابع طبیعی و نحوه مدیریت آن برای استفاده توسط این شرکتها است. گسیل منابع به سمت این شرکتها می تواند مسیر توسعه را هموار کند. سرمایه نیز عامل مهم دیگری در توسعه 
شرکتهای دانش بنیان و تولید کالا است. سرمایه گذاری توسط دولت ضرورت دارد. حمایت به صورت سرمایه گذاری به توسعه شرکتها و دسترسی به بازارهای جهانی خواهد شد. به عبارتی حمایت دولت از این شرکتها برای استفاده از 

خدمات بیمه، وام بانکی و استفاده از تسهیلات صندوق های سرمایه گذاری بسیار اهمیت دارد. روان سازی مسیر استفاده و بهره گیری از تسهیلات بانکهای داخلی و خارجی مهم است. 
موضوع تکنولوژی هم باید در نظر گرفته شود. استانداردهای روز دنیا و تکنولوژی های جدید نیاز شرکتهای دانش بنیان است. تکنولوژی، تولیدات را توسعه می دهد و بازارهای جهانی بیش از گذشته در دسترس خواهند بود. 

سهم سرمایه گذاری تکنولوژی در کشور ما تقریبا نیم درصد از تولید ناخالص داخلی است. درحالی که در کشورهای دیگر این سهم تا 5 درصد هم می رسد. برای افزایش سهم سرمایه گذاری تکنولوژی در کشور نیاز به حمایت است. از سوی 
دیگر مدیریت هم باید در نظر گرفته شود. مدیریت بخش های مختلف در کشور به صورت سلیقه ای است. با تغییر دولتها امورات نیمه کاره می ماند. چراکه سلایق مدیران با هم تفاوت دارد. این امر به ضرر شرکتهای دانش بنیان تمام می شود.
البته دولتها هم نقش سیاست گذار دارند و هم نقش تنظیم گر. دولت ها اگر خواهان توسعه هستند می بایست سیاست های غیر مداخله ای داشته باشند و بیشتر مشوق ها را در نظر گرفته و افزایش دهند. تسهیلات دهی و معافیت های 
مالیاتی از جمله این مشوق ها هستند. با این اقدامات زمینه برای شرکتها جهت  رقابت در بازارهای جهانی فراهم می شود. در بخش تنظیم گری هم دولت نباید از شرکتهای دانش بنیان بیمه و مالیات اخذ کند. باید بهبود خدمات و سرمایه 

گذاری با هدف توسعه بازار صورت بگیرد. فرآیندهای تجاری سازی باید تسهیل شود.   
یکی از اصلی ترین مشکلات شرکت ها در فضای کسب و کار ایران نحوه اخذ بیمه و مالیات است. اخذ سلیقه ای بیمه به تضعیف شرکت های دانش بنیان منجر شده است. برخی شرکت ها به شکوفایی رسیده اند و الان در حال سوددهی 

هستند. اما برخی از واحدهای تولیدی تازه کارشان را شروع کرده اند و در ابتدای راه تولید هستند. باید به لحاظ مالیاتی برخورد متفاوتی با آن ها وجود داشته باشد. 

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با بیــان اینکه امکان 
برقراری تمــاس صوتــی و تصویری باکیفیــت از طریق 
پلتفرم های داخلی با خارج از کشــور فراهم اســت، گفت: 
با گذشــت یک ســال از آغاز پروژه فیبرنوری ۲.5 میلیون 
 پوشش ایجاد شده و تا پایان دولت سیزدهم به ۲۰ میلیون 
پوشــش می رســد. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، »عیسی زارع پور« در یک گفتگوی تلفنی با اشاره 
به اینکه همان کیفیتی که مردم تهران از شبکه ارتباطی کشور 
استفاده می کنند، مردم روستا نیز امکان استفاده از همان 
کیفیت را دارند، اظهار کرد: به عنوان وزیر ارتباطات وظیفه 
ماست که ارتباط با کیفیت را برای همه مردم شهر و روستا 
فراهم کنیم و از این رو به کمک همکارانم در وزارت ارتباطات 
با حداکثر توان و دانش و تخصص آنها که متشکل از نخبگان و 
فارغ التحصیلان دانشگاه های کشور هستند، سعی می کنیم 

بهترین کیفیت را برای مردم فراهم کنیم.
وی با اشاره به گستره وسیع ماموریت های وزارت ارتباطات 
از حوزه فضایی و اینترنت تا حوزه های پست و پست بانک، 
افزود: شاخص ها نشان می دهد با توسعه ای که در این مدت 
در حوزه زیرساخت ارتباطی کشور رخ داده است، از ابتدای 
دولت ســیزدهم تاکنون حدود 8۰ درصد ســرعت شبکه 

ارتباطی همراه کشور افزایش پیدا کرده است.
زارع پور با بیان اینکه موسسه بین المللی اسپیدتست بصورت 

ماهانه اقدام به ارایه گزارش های مقایسه ای از سرعت اینترنت 
در کشــورهای مختلف می کند، تصریح کرد: بر اســاس 
گزارش های اسپید تســت از نظر میانه سرعت اینترنت در 
ابتدای شــروع به کار این دولت ۲۱ مگابیت بر ثانیه بود که 

اکنون به حدود 39 مگابیت بر ثانیه رسیده است.

تا پایــان دولت ســیزدهم ۲۰ میلیون پورت 
فیبرنوری احداث می شود

وزیر ارتباطات، احداث زیرساخت ارتباطی مبتنی بر فیبرنوری 
در سراسر کشــور که هم اکنون در دســت احداث است را 
یکی از پروژه های بزرگ و مهم کشور دانست و توضیح داد: 
درحالی که کشورهای پیشرفته دنیا به دنبال توسعه شبکه 
ارتباطی خود مبتنی بر فیبرنوری هســتند، این پروژه را از 
سال گذشته در ۱۰ استان کشور شــروع کردیم و تاکنون 
حدود ۲.5 میلیون پوشش ایجاد شــده و تلاش این است 
که تا پایان امسال به 3 میلیون پوشــش فیبرنوری برسد. 
وی با بیان اینکه در پایان دولت سیزدهم ۲۰ میلیون پورت 
فیبرنوری در کشور احداث می شود، افزود: به عبارتی تا سال 
۱۴۰۴، هشتاد درصد خانوار و کسب و کارها خواهند توانست 
با اتصال به فیبرنوری از شــبکه فوق سریع استفاده کنند. 
زارع پور همچنین میزان پوشــش روستاهای بالای بیست 
خانوار را تحت شبکه ارتباطی باکیفیت و پایدار را 89 درصد 
عنوان کرد و گفت: در بسیاری از کشورها این میزان چیزی 
حدود 6۰ تا 7۰ درصد است، اما در ایران نزدیک به 9۰ درصد 
 روستاهای بالای بیست خانوار کشور امکان اتصال به اینترنت 

پرسرعت را دارند.

استفاده از پلتفرم های داخلی توسط مردم رشد 
چشمگیری داشته است

وزیر ارتباطات با اشــاره به عملکرد مناســب پلتفرم های 
داخلی در ایام اخیر توضیــح داد: با حمایت هــای وزارت 
ارتباطات و همچنین همــت پلتفرم هــای داخلی که بر 
پایه تــوان و تخصص نخبگان متخصــص داخلی فعالیت 
می کنند، استفاده از پلتفرم های داخلی توسط مردم رشد 
چشمگیری داشته است به طوری که پیام رسان بله ۱۴٫5 
میلیون، ایتا ۲۰ میلیون و ۴۰۰ هــزار و روبیکا بیش از 37 
 میلیون و ســروش پلاس بیش از ۱۰ میلیــون کاربر فعال 

ماهانه دارند.
وی با بیان اینکه هم اکنون امــکان برقراری تماس صوتی 
و تصویری از طریق پلتفرم های داخلی با هموطنان خارج 
از کشــور وجود دارد، از طریق پلتفرم داخلی »بله« تماس 
تصویری با یکی از هموطنان در کشور اتریش برقرار کرد و 

کیفیت صوت و تصویر را به نمایش گذاشت.

ارائه ۱۰۰ درصد خدمات دولت در پنجره خدمات 
دولت هوشمند

وزیر ارتباطات به ماموریت تحقق دولت هوشمند به عنوان 
یکی دیگر از برنامه های وزارت ارتباطات و دولت سیزدهم 
اشاره کرد و گفت: گام نخســت این طرح راه اندازی پنجره 
خدمات دولت هوشــمند بود که انجام شد و هم اکنون 9۲ 
درصد دستگاه های دولتی و دیگر قوا با بیش از ۲ هزار خدمت 
در این پنجره حضور دارند و مردم می توانند با یک بار مراجعه 

از تمام خدمات دولتی استفاده کنند.

وی افزود: در برنامه داریم در سال آینده صد درصد خدمات 
دولت در این پنجره ارائه شــود و ۲۰ درصد خدمات نیز به 
صورت هوشمند به مردم ارائه شود. زارع پور هوشمندسازی 
خدمات دولت را این گونه توضیح داد که در این ســامانه بر 
اساس اطلاعات موجود دســتگاه ها بدون درخواست و نیاز 
به حضور و دریافت مدارک، به مردم خدمات مورد نیازشان 

ارائه شود.
وزیر ارتباطات دربــاره تولید و صــادرات تجهیزات بومی 
ارتباطی با اشــاره به افزایش ظرفیت 7۰ درصدی شــبکه 
ارتباطی با تجهیــزات کاملًا بومی، تصریح کــرد: برخی از 
این تجهیزات به کشــورهای دیگر هم صادر می شود. وی 
با اشــاره به اســتعدادهای فراوان جوانان ایرانی در حوزه  
ICT، افزود: در حوزه نرم افزار نیز بســیاری از متخصصان 
 این حوزه به صورت آزادکار با شــرکت های بزرگ خارجی 

همکاری می کنند.
زارع پور به پیشرفت های حوزه فضایی در چند سال گذشته 
نیز اشاره کرد و خبر داد: با پرتابی که تا پایان سال خواهیم 
داشــت در مســیر تثبیت پرتاب و تزریق ماهواره در لایه 
لئو قرار می گیریم و برنامه داریم تا پایان دولت ســیزدهم 
 به قطب پرتــاب ماهواره تــا 5۰۰ کیلومتــری در منطقه 

تبدیل شویم.
وزیر ارتباطات به کاربردهای ماهواره ها در حوزه کشاورزی، 
پایش منابع طبیعی و مراتع، اســتفاده در شرایط بحرانی 
و حفظ محیط زیســت اشــاره کرد. وی بیان کرد: تلاش 
ما این اســت که هر آنچه مردم در این حــوزه نیاز دارند در 
داخل کشــور تامین شــود و مردم روزی بین پلتفرم های 
خارجی و داخلی با توجه به کیفیــت، داخلی ها را انتخاب 
کنند. وی همچنین اســتفاده از دانش، تــوان و ظرفیت 
ایرانیــان خارج از کشــور را یکــی از اولویت هــای دولت 
 سیزدهم اعلام کرد و ایرانیان خارج از کشور را یک سرمایه 

بزرگ دانست.

وزیر ارتباطات: امکان برقراری تماس تصویری با خارج از طریق پلتفرم های داخلی فراهم است

رشد چشمگیر استفاده از پلتفرم های داخلی
ارائه ۱00 درصد خدمات دولت در پنجره خدمات دولت هوشمند

ســخنگوی مرکز ملی فضای مجازی از پیشــرفت 57 درصدی شبکه ملی اطلاعات 
براساس شاخص های مورد ارزیابی خبر داد. به گزارش مرکز ملی فضای مجازی، امیر 
خوراکیان سخنگو و معاون حقوقی و امور مجلس مرکز ملی فضای مجازی با اعلام این 
خبر، افزود: باتوجه به بررسی های صورت گرفته طبق شاخص های مورد نظر برای شبکه 
ملی اطلاعات در کشور، تاکنون 57 درصد پیشرفت در اجرای آن مورد تأیید مرکز ملی 
فضای مجازی قرارگرفته است. وی گفت: بررسی های فنی و کارشناسی بیانگر ۲3 درصد 
پیشرفت این شبکه در ابتدای دولت سیزدهم بوده که برهمین اساس میزان پیشرفت این 

شبکه در سال جاری بسیار مطلوب و رضایت بخش ارزیابی شده است.
خوراکیان با اشــاره به وظیفه ذاتی مرکز ملی فضای مجازی برای پیگیری مصوبات 
شورای عالی و نظارت بر میزان تحقق آن ، تاکیدکرد: در خصوص شبکه ملی اطلاعات، 
علاوه بر این وظیفه ذاتی، مسئولیت مرکز ملی در خصوص نظارت و راهبری این شبکه 
در ابلاغیه های مقام معظم رهبری )مدظله العالی( نیز ذکر شده است. بر همین اساس 
طی ماه های اخیر با همکاری کامل وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات موضوع فرایند و 

چگونگی تعیین میزان پیشرفت شبکه ملی اطلاعات و شاخص های کمی و کیفی ارزیابی 
آن مورد بررسی و جمع بندی قرار گرفت.

سخنگوی مرکز ملی فضای مجازی افزود: تاکنون برای 86 درصد از اهداف عملیاتی شبکه 
ملی اطلاعات بیش از یک صد شاخص ارزیابی تدوین و موردتوافق قرارگرفته است که 
این شاخص ها و ارزیابی  شبکه بر مبنای آن ها با همکاری و مشارکت همه جانبه مدیران 
و کارشناسان بخش های مختلف وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات طی بیش از 5۰۰ 
ساعت جلسات متمرکز صورت گرفته است و علاوه بر بخش های فنی وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، به صورت مستقل و مستقیم در خصوص اپراتورها، دیتاسنترها و 

خدمات ابری و پیام رسان ها نیز انجام شده است.

وی با بیان این که شکل گیری و استقرار مدل و شاخص های ارزیابی شبکه ملی اطلاعات 
موجب بهبود فرایند برنامه ریزی و طراحی پروژه ها و طرح ها شده است، تصریح کرد: از 
این  پس می توانیم به صورت مداوم و بر اساس شاخص های توافق شده و گزارشات دقیق 
و به روز میزان پیشرفت این شبکه را نظارت و ارزیابی کنیم که این مهم دستاورد بزرگی 

است.
خوراکیان اظهار داشت: همچنین شاخص های کیفی در این حوزه اهمیت فوق العاده 
ای دارد که مهم ترین آن ها میزان رضایت کاربران است که این موضوع عمدتاً به سرعت 
و کیفیت خدمات و سرویس ها مرتبط می شود. درنتیجه انتظار می رود همگام با توسعه 
شبکه ملی اطلاعات سرعت و کیفیت دسترسی به سرویس ها به گونه ای باشد که همواره 

میزان بهره مندی عموم کاربران و به خصوص کسب وکارها به صورت مستمر ارتقاء پیدا 
کند. خوراکیان اضافه کرد: از مهم ترین اقدامات که طی ماه های اخیر صورت گرفته است 
عملیات گسترده برای شناسایی ضعف ها و اشکالات و نارسایی ها در لایه دسترسی و 
تجمیع بوده است. نقاط اشباع و عوامل ناپایداری به خوبی شناسایی شده و هماهنگی های 
لازم برای تهیه طرح های عملیاتی و اقدامات لازم انجام شده است که با رفع این اشکالات 

به طور قطع وضعیت شبکه بهبود خواهد یافت.
وی گفت: به  موازات این رفع اشــکالات، ســرمایه گذاری خوبی برای سال ۱۴۰۲ در 
حوزه فیبر، خدمات TD-LTE حوزه نسل پنجم شبکه سیار صورت گرفته است. این 
سرمایه گذاری ها و اقدامات وضعیت شبکه و کیفیت و سرعت خدمات و سرویس ها را 

در سال ۱۴۰۲ به شدت متحول خواهد کرد و به مراتب وضعیت بهتری خواهیم داشت.
لازم به ذکر است در ماه های اخیر حملات بسیار وسیع اختلال سرویس به شبکه ملی 
اطلاعات با منشاء خارجی صورت گرفته و این شبکه توانسته است به صورت نسبتاً پایدار 

خدمات رسانی مناسب را داشته باشد.

سخنگوی مرکز ملی فضای مجازی:

تاکنون ۵۷ درصد پیشرفت شبکه ملی اطلاعات احراز شده است
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کار و
کارآفرینی 

خانه هاي قديمي و كاه گلي 
خود را خراب كرده و شروع 
كرده اند به ساختن مغازه ها 
و خانه هــاي جديــدي كه 
مي توانــد به نوعــي براي 
آنها كه در مسير گردشــگران معدن فيروزه هستند، 
منبع درآمدي باشــد. همه زندگي آنها با فيروزه گره 
خورده و آن را در همه جاي زندگي به همراه دارند اما 
مهم تر از همه درآمدي است كه از طريق جذابيت هاي 
گردشگري معدن فيروزه حال وهواي اين روستا ها را 

عوض كرده است. 
 دو روستا به اسم ســفلا و عليا در اطراف نيشابور واقع 
شده اند كه در كنار اين دو روستا معادن فيروزه وجود 
دارد. وجود اين معادن همه زندگي مردم اين روستا ها 
را درگير خود كرده به طوري كه هم براي تراشــكاران 
آنجا ، هم براي كارگران و هم براي كساني كه وظايف 
پذيرايي يا استقبال از گردشگران را دارند، ايجاد شغل 

كرده است. 
يكي از كساني كه به قصد گردشگري از معدن فيروزه 
ديدن كرده اســت، درباره جذابيت هــا و منظره هاي 
ديدني اين معادن مي گويد: يك معدن فيروزه اســت 
با تونل هاي گوناگون كه قبلا براي برداشت فيروزه از 
آن چاه مي كندند اما اكنون تونل ساخته اند و در راه آن 
آرامگاه خيام است كه لذت سفر را بيشتر مي كند. اين 
گردشگر مي گويد: در كنار اين معادن دو روستا وجود 
دارد كه اكثرا مشغول به بازسازي يا ساختن مغازه هايي 
در راه اين معادن هستند. كارگران و تراشكاران، معماران 
و هنرمندان گوناگون از طريق همين فيروزه ، شغلي 
براي خود دســت وپا كرده بودند. وي ادامه مي دهد: 
تيم گردشــگري فرشتگان نيشــابور براي گسترش 
گردشگري و رونق آن تمام اسباب لازم براي گردشگران 
را در اين معــادن فراهم كرده اســت به گونه اي كه از 

مسافران و گردشگران پذيرايي و استقبال مي شود. 
وي مي گويد: وجود معادن جدا از فلسفه وجودي آنها 
در اقتصاد كشور ها با توجه به اينكه اكثر مردم خواهان 
ديدن اين معادن هستند، مي تواند محل هاي مناسبي 
براي گردشگري باشــد و درآمدزايي از طريق آنها را 

دوچندان كند.  ميلاد مقدم، مسئول تورهاي گردشگري 
معدن فيروزه در اين باره به »كســب وكار« مي گويد: 
بيش از يك سال اســت كه پيگير موضوع گردشگري 
در معدن فيروزه هســتيم كه يكي از اقدامات ما طرح 
جامع گردشگري از جمله ســاخت هتل، پاركينگ، 
رستوران و... براي گردشگران است كه هنوز اين طرح 
به تصويب نرسيده است اما طرحي كه در حال حاضر 

در حال اجرا شدن اســت تورگردان هاي يك روزه از 
معدن فيروزه و نمك كه در كنار هم هستند، است.  وي 
مي گويد: گردشگري كمك زيادي به مردم اطراف اين 
معادن كرده است و شكل اين روستاها را نسبت به قبل 
از مطرح شدن مباحث گردشگري ، به شدت تغيير داده 
است و محيط كسب وكاري فعال را براي اين مناطق به 
همراه آورده است به طوري كه كارگران، تراشكاران و 

فروشندگان كالاهاي ساخته شده از فيروزه، يا كارگران 
ساختماني كه در حال احداث ساختمان ها و مغازه هاي 
اطراف اين معادن هستند  از اين راه شغل به دست آورده 
و درآمدزايي مي كنند. در كنار آن شركت هاي خصوصي 
به موجب گردشگري در اين مكان ها حضور پيدا خواهند 
 كرد كه خود عامل مهمي در اشــتغالزايي براي مردم

 اين مناطق است.  مقدم ادامه مي دهد: هنوز تبليغات 

يا اطلاعات لازم از جاذبه هاي گردشــگري اين معادن 
به طور كامل در اختيار مردم قرار داده نشده و در سطح 
بين المللي مطرح نشده است، ما در پي انجام كارهاي 
ضروري براي اين كار هستيم.  اين مسئول گردشگري 
مي گويد: در گذشته بازديد مردم از اين معادن به دليل 
خطراتي كه داشــت ممنوع بود اما در حال حاضر اين 
خطرات از ميان برده شده و مردم در يك زمان خاصي 

كه براي آنها از ساعت 11 تا 12 تعيين شده، مي توانند به 
بازديد اين معادن بروند و در زمان حضور آنها از رفت وآمد 
واگن هايي كــه نخاله هاي فيروزه از معــادن را بيرون 
مي برند، جلوگيري مي شود يا انفجارها در اين ساعت 
كنترل مي شود.  مقدم مي گويد: يكي از برنامه هاي ما 
در طرح جامع گردشگري در معدن فيروزه ايجاد تونل 

مخصوص گردشگران در اين معادن است. 

»كسبوكار«ازجاذبههايگردشگريودرآمدزاييمعادنگزارشميدهد

 تونل گردشگري معادن فيروزه

مجتبــي كعبي پور، مدير باشــگاه تكنيــك برتر، در 
گفتگويي بــا »كســب وكار« به برخي از مشــكلات 
باشگاه هاي كشور در حوزه ورزش پرداخت و تخصصي 
كردن علم ورزش با تكيه بر اصول دانشگاهي و آكادمي 
را نكته اي مهم در پيشــرفت اهداف ورزشــي كشور 
دانست. وي با اشاره به مشكلات مالي ورزشكاران و باشگاه هاي كشور، داشتن 
حامي مالي و پشــتوانه هاي مادي را بســيار ضروري دانســت كه با توجه به 
هزينه هاي ورزشي خصوصا در زمينه تجهيزات و امكانات ورزشي، كمك دولت 
و مسئولان براي كم شدن اين هزينه ها راهگشاست. همچنين از نظر وي توجه 
به ارزش هاي اخلاقي و فرهنگي در زمينه خدمات ورزشي بايد لازمه و اساس 

آن باشد. 

چه عواملی در بقا و استمرار یک باشگاه ورزشی اهميت دارد؟
حضور ورزشكاران در باشگاه هاي كشور بسيار اهميت دارد چراكه بقا و استمرار 
وجود باشگاه ها در گرو اين حضور و مشاركت ورزشكاران و مردم است. باوجود 
اين افراد است كه زمينه پيدايش باشگاه فراهم شده است. بايد توجه داشت هر 
مكان و هر موسسه اي مشــتريان و متقاضيان خاص خود را دارد كه درصورت 
نبود آنها ارزش و ماندگاري آن مكان از بين خواهد رفت اما آنچه كه بيش از همه 
اهميت دارد، حضور افرادي است كه مي توانند حمايت كننده باشگاه ها باشند. 

به نظر شما مشكل عمده باشگاه هاي كشور چيست؟
با توجه بــه اينكه براي باشــگاه هاي حرفه اي نيز به ســختي حامي مالي پيدا 
مي شود و مجموعه هايي كه نقش مهمي در ســلامت جامعه و فرهنگ سازي 
سلامت دارند، فاقد حمايت هاي لازم اين اسپانســر ها هستند، انتظار تمامي 
باشگاه هاي كشور در سالي كه به عنوان سال دولت و ملت، همدلي و همزباني 
ناميده شد، از دولت و مســئولان اين اســت كه كمك كنند موانع موجود بر 
ســر راه ورزش را بردارند. آنها مي توانند با توجه بــه اهميت ورزش در جامعه 
و ايجاد الگوهــاي فرهنگي، سياســي، اجتماعي و... در حــوزه ورزش، هم از 
نظر مالي و هم از نظــر تبليغاتي به اين مهم بپردازند مثلا به دليل مشــكلات 
درآمدي در بخش ورزش براي ورزشكاران و فعالان ورزشي دولت مي تواند از 
 طريق ابزار هاي تبليغاتي يا تامين مخارج و هزينه هاي موسســات ورزشي اين 

كار را انجام دهد. 

ازجمله مســائل مهمي كه باید در باشــگاه ها به آن پرداخته شود، 
چيست؟

يكي از مسائل مهمي كه در باشگاه ها در بخش خدمات ورزشي بايد به آن توجه 
شود، ارائه اين خدمات همراه با توجه به مسائل اخلاقي و علمي است، با توجه 
به همين موضوع ما سعي كرده ايم باشگاه خود را بر اين اساس كه مكاني براي 
ارتقای سطح سلامت جسمي و روحي جامعه و ايجاد كارآفريني براي جوانان 
باشد، قرار دهيم. البته توجه به يافته هاي ورزشي براساس دانش روز و اطلاعات 

آكادميك بسيار مهم است. 
چگونه مي توان به گسترش فعاليت هاي ورزشي كمک كرد؟

ترغيب جوانان به ورزش با توجه به ايجاد ســازمان هاي علمي و دانشگاه هاي 
ورزشي در كشــور ضرورت دارد. با اين كار مي توانيم نيروي هاي متخصص و 
حرفه اي در ورزش را راحت تر و آســان تر به جامعه تحويــل دهيم. همچنين 
استفاده از امكانات و تجهيزات ورزشي مناسب و كافي براي پيشبرد برنامه هاي 
ورزشي ضرورت دارد. با مجموعه اين كارها در حوزه ورزش مي توانيم نسبت به 

آينده آن در كشور اميدوار باشيم. 

به نظر شما رسيدن به موفقيت هاي ورزشي چگونه حاصل مي شود؟
رسيدن به موفقيت هاي ورزشي ممكن است در ذهن هر كسي معناي خاص خود 
را داشته باشد؛ برخي موفقيت را قهرمان شدن در رشته ورزشي مورد علاقه خود 

مي دانند، برخي هم رسيدن به خواسته هاي آني در ورزش و اهداف ورزش چون 
سلامت و تندرستي را، برخي هم با ديده كارآفريني به ورزش نگاه مي كنند. 

مهم ترین برنامه شما براي باشگاه تكنيک برتر در آینده چيست؟
مهم ترين برنامه ما حضور پررنگ در مســابقات ورزشي چه در داخل و چه در 

خارج از كشور است كه البته اميد كمك و حمايت سازمان هاي ورزشي و مراجع 
ذي صلاح در زمينه ورزش را داريم. در كنار اين هــا اميد داريم كه روزبه روز با 
كسب افتخارات ورزشي هم بتوانيم محدوده ورزشــي خود را توسعه دهيم و 
هم اينكه شاخه هاي ورزشي اي كه در باشگاه وجود دارد را به بيش از آنچه كه 

هست، گسترش دهيم. 

مجتبیكعبیپور،مديرباشگاهتکنیکبرتردرگفتگوبا»كسبوكار«مطرحكرد

ضرورت نگاه کارآفرینی به ورزش
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رئيس سازمان امور اراضي كشور با بيان اينكه در دولت هاي نهم 
و دهم مبارزه با زمين خواري متوقف شــده بود، گفت: برخورد 
با تخلفات زمين خواري از ابتــداي دولت يازدهم تاكنون 400 

درصد افزايش يافته است. 
به گزارش ايرنا، قباد افشــار در حاشيه جلسه كميته تخصصي 
كارگروه فراقوه اي مبارزه با زمين خواري در جمع خبرنگاران به 
شناسايي 11 هزار مورد تخلف تغيير كاربري اراضي كشاورزي 

از ابتداي ســال جاري تاكنون افزود: اين درحالي است كه سال 
گذشته 15 هزار مورد تخلف شناسايي و به مراجع قضايي معرفي 

شدند. 
وي با بيان اينكه در ســال 1392 تنها 10 هــزار مورد تخلف 
شناسايي و به مراجع قضايي معرفي شده بود، تاكيد كرد: موضوع 

مبارزه با زمين خواري در دولت هاي نهــم و دهم به دليل آنكه 
هيچ پرونده اي مطرح نمي شد، متوقف شــده و تنها 30 درصد 

پرونده هاي شناسايي شده به مراجع قضايي معرفي مي شد. 
افشــار با بيــان اينكه اكنــون رونــد شناســايي پرونده هاي 
زمين خواري 60 درصد رشــد كرده اســت و قاطعانــه با آنها 

برخــورد مي شــود، افــزود: اكنــون شناســايي تخلفــات 
200 درصــدي  در موضــوع زميــن خــواري رشــد 

 يافته است.  رئيس سازمان امور اراضي كشور با اشاره به برخورد 
قاطعانه با شهرداران، دهياران و مسئولان متخلف دستگاه هاي 
اجرايي در بحث زمين خواري، گفت: تاكنون 200 شهردار، دهيار 
و مسئول دســتگاه اجرايي به جرم تغيير كاربري اراضي ملي و 

كشاورزي به مراجع قضايي معرفي شده اند. 

افزايش 400درصدي برخورد با زمين خواري

مديرعامل دفتر نظام هاي 
ســازمان  بهره بــرداري 
تعاون روســتايي از انعقاد 
تفاهمنامه اي با شهرك هاي 
كشــاورزي براي توســعه 
محصولات گلخانه اي خبر داد و افزود: اين تفاهمنامه  
براي مديريت آب و استفاده از منابع آبي، محصولات 
ســبزي و صيفــي در گلخانه ها و در فضاي بســته 
صورت مي گيرد. سيد وحيدرضا ابطحي خاطرنشان 
كرد: توسعه كشــاورزي جز با توســعه محصولات 
گلخانه اي مقدور نخواهد بود و طي تفاهمنامه اي كه 
با شهرك هاي كشــاورزي منعقد شده است، كشت 
محصولات گلخانه اي ســبزي و صيفي در پراكنش 
متناسب و بر اساس الگوي كشت در كشور اجرايي 
خواهد شــد. مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي توليد 
كشاورزي و روستايي از راه اندازي پژوهشگاه بذر با 
مشاركت صربستان خبر داد و گفت: در اين راستا بذر 
گندم، جو، يونجه و آفتابگردان به منظور خودكفايي 
بذر در كشور توليد مي شود. به گزارش ايسنا، ابطحي 
اظهار كرد: در زمينه خودكفايــي بذر به ويژه توليد 
گندم، جو، ذرت، يونجه و آفتابگردان، شركت توليد 
و تجارت بذر تشكيل خواهد شد. اين شركت توليد 
و تجارت بذر با مشــاركت محققان داخل كشــور و 
محققان صربســتاني كليد خورده است و به زودي 
هياتي از صربســتان به منظور توليد بذر وارد ايران 
خواهند شد تا پژوهشــگاه بذر با مشاركت اتحاديه 
مركزي تشكيل شود. وي افزود: پژوهشگاه بذر كشور 
ســعي دارد بذور مصرفي در محصولات استراتژيك 

را با توجه به آزمون خاك و مقاومت در خشكسالي 
تهيه و توليد كند. مديرعامــل اتحاديه تعاوني هاي 
توليد كشاورزي و روســتايي ادامه داد: اين شركت 
جدا از ديگر شــركت هاي فعال در اين زمينه است 
و در كنار آنها شــبكه توليد، تاميــن و توزيع بذر را 
به منظور برداشــت گام محكم در حوزه خودكفايي 
بذر دربرخواهد داشــت. ابطحي تصريــح كرد: اين 
اتحاديه همچنين توانست در ســال هاي 1393 و 
1394 معادل 121 هزار تن گوجه فرنگي را از بازار 
خريداري و بــراي فرآوري آنها اقــدام كند و نهايتا 
تنظيم بازار گوجه فرنگي كه در ســكوت رسانه اي 
و به صــورت چراغ خاموش انجام شــد، چرا كه پس 
از تنظيم بــازار اين محصول هيچ رســانه اي به آن 
نپرداخت در حالي كه قبل از آن همه از گوجه فرنگي 
صحبت مي كردند. وي همچنين درباره تقويت بيمه 
اجتماعي روســتاييان و عشــاير گفت: هرچند در 
ســال 1384، صندوق بيمه اجتماعي روستاييان و 
عشاير پايه گذاري شده بود، اما شركت هاي توليدي 
توانستند با ايجاد انگيزه در كشــاورزان، مشاركت 
كشاورزان و عشــاير را در صندوق افزايش دهند و با 
تعريف كارآمدي و پوشش حمايتي بيشتر، اقدامات 
عاجلي براي بهبود شرايط بيمه اي كشاورزان تعريف 
كنند. مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي توليد كشاورزي 
و روستايي با اشاره به ظرفيت قانوني ايجاد شده در 
قانون تعاوني كردن توليد گفــت: اين قانون كه در 
ســال گذشــته تصويب و آيين نامه آن تدوين شد، 
نقش موثري در بخش كشاورزي ايفا خواهد كرد كه 
مهم ترين آنها استفاده از ظرفيت قانوني شركت هاي 

توليدي براي توزيع يارانه ها متناسب با دستورالعمل 
وزارت جهاد كشاورزي خواهد بود. 

انعقاد تفاهمنامه مشترك آبي بين وزراي 
كشاورزي و نيرو

همچنين در اين نشســت نادر عليزاده، مديرعامل 
دفتر نظام هاي بهره برداري سازمان تعاون روستايي 
از انعقــاد تفاهمنامه مشــترك در زمينه مديريت 

منابــع آبي بيــن وزارتخانه هاي جهاد كشــاورزي 
 و نيرو در آينــده نزديك خبــر داد. وي اظهار كرد: 
تفاهمنامه مشتركي بين دو وزير جهاد كشاورزي و 
نيرو در آينده نزديك منعقد مي شود كه نشان دهنده 
ايجاد همزباني در اين زمينه اســت و پس از انعقاد 
تفاهمنامه همگي بايد به آن پايبند باشند. عليزاده 
در پاسخ به ســوال درباره اختلاف نظرهاي موجود 
بين وزارتخانه هاي جهاد كشاورزي و نيرو در زمينه 

مســائل مرتبط با بحران آب و ســهم هر بخش در 
آب مصرفي كشــور افزود: طبيعي اســت كه بين 
وزارتخانه هاي مختلــف در زمينه اي خاص اختلاف 
نظر وجود داشته باشــد اما جلسات مشترك وزراي 
نيرو و جهاد كشاورزي، تشــكيل كميته تخصصي 
در زمينــه مديريت منابع آبي بيــن دو وزارتخانه و 
همچنين تفاهمنامه مشــتركي در آينــده به امضا 

خواهد رسيد. 

پژوهشگاهبذربامشاركتصربستانراهاندازيميشود

کشت گلخانه ای در شهرک های کشاورزی

افزايش۵هزارهكتاريسطح
زيركشتزعفران

عضو شوراي ملي زعفران با بيان اينكه سطح 
زير كشت اين محصول در سال جاري نسبت 
به سال قبل حدود 5 هزار هكتار افزايش يافته 
است، از منطقي شدن قيمت طلاي سرخ در 

بازار خبر داد. 
ســيدعلي حســيني درباره آخرين وضعيت 
برداشت زعفران، اظهارداشت: اكثر كشاورزان 
اعتقاد دارند ميزان توليد اين محصول در سال 
جاري نسبت به سال قبل، بسيار بيشتر است. 
به گزارش مهر، وي با بيان اينكه مســئولان 
وزارت جهاد كشاورزي معتقدند هنوز نمي توان 
در ايــن زمينه پيش بيني انجــام داد، گفت: 
احتمال تحقق پيش بيني هاي كشاورزان زياد 
اســت و اگر اتفاق جوي خاصي نيفتد، ميزان 
توليد به طور قطع نســبت به سال قبل رشد 

خواهد كرد. 
عضو شوراي ملي زعفران با اشــاره به اينكه 
سطح زير كشت طلاي سرخ هر سال افزايش 
پيدا مي كند، ادامه داد: براســاس آمار وزارت 
جهادكشاورزي، سطح زير كشت زعفران در 
دو استان خراسان رضوي و خراسان جنوبي 
سال گذشــته 83 هزار هكتار بوده در حالي  
كه اين عدد براي سال جاري 88 هزار هكتار 

اعلام شده است. 
حســيني با بيان اينكه برداشت محصول نو 
باعث متعادل شدن قيمت زعفران در بازار شده 
است، اضافه كرد: در حال حاضر قيمت زعفران 
كاملا منطقي و متعادل و بسته به كيفيت آن 
بين 4 ميليون و 300 هزار تومان تا 5 ميليون 

و 300 هزار تومان است.  

خبر

کشاورزي

بررســي 98 درصــد محصــولات 
كشاورزي توليد داخل نشان مي دهد 
اين محصولات يك دهم انواع مشــابه 
اروپايــي حــاوي باقيمانده ســموم 
هستند. هرچند به نظر مي رسد از نظر 
مصرف سموم و آفت كش ها نسبت به كشورهاي ديگر دنيا در 
وضعيت خوبي قرار داريم اما كارشناسان معتقدند ارائه سموم 
به كشــاورزان بدون كنترل و نظارت دقيق صورت مي گيرد؛ 
چيزي كه بسياري از فروشندگان به عنوان يك مشكل اساسي 

از آن ياد مي كنند. 

مراجعه به متخصصان كلينيك هاي گياه پزشكي 
كم است

محمدعلــي عرب، رئيــس اتحاديه توليد كنندگان ســموم، 
درباره وضعيت استفاده كشاورزان از ســم به »كسب وكار«، 
گفت: كارشناسان سازمان حفظ نباتات در گذشته به مناطق 
مختلف مي رفتند و به صورت مستقيم درباره استفاده از سموم، 
به كشــاورزان توصيه هايي مي كردند اما در حال حاضر اين 
مسئوليت به كلينيك هاي گياه پزشــكي محول شده است. 
باوجود تخصصي شدن امور مربوط به كشاورزي، يك مشكل 
بزرگ وجود دارد؛ اين مراكز در شــهر ها هستند درحالي كه 
كشاورزان در روستاها و مناطق حاشيه شهر مشغول فعاليتند و 
اكثرا درباره اين كلينيك ها اطلاعات چنداني ندارند و به صورت 
سنتي كشاورزي مي كنند. ضمن اينكه مراجعه به كلينيك و 
دريافت نسخه از متخصصان، مستلزم هزينه هاي اضافي است. 
به همين دليل كشاورزان مستقيما به فروشندگان سموم و كود 
مراجعه مي كنند. بسياري از اين فروشندگان، غيرمتخصص 
و غيرمجاز هســتند و همين امر باعث مشــاوره هاي غلط و 
استفاده نادرست از ســموم و كود هاي شــيميايي مي شود. 
وي در ادامه گفــت: تقريبا 4 هزار فروشــگاه مجاز ســموم 
داريم كــه به همين ميــزان هم فروشــگاه هاي غيرمجاز در 
 كشــور وجود دارد وگاهي اقدام به فروش ســموم ممنوعه و

 پرخطر مي كنند. 

عرضه سالانه 24 هزار تن سم در كشور 
يحيي ابطالي، معاون كنترل و مبارزه با آفات ســازمان حفظ 
نباتات نيز در اين خصوص مي گويد: سالانه بين 24 تا 28 هزار 
تن سم در كشــور عرضه مي شــود كه 4 هزار تن آن در سبد 

صادراتي قرار مي گيرد. 
وي مجموع فهرست تعداد سموم ثبت شده كشور را نزديك به 
300 نوع بيان كرد و گفت: تمام اين سموم به يك اندازه تهيه 
و تامين نمي شوند بلكه بخش بســيار كم و بخشي كه دامنه 
مصرف بيشــتري دارند، در حجم بالاتري تامين مي شــوند. 
ابطالي با بيان اينكه 98 درصد محصولات كشاورزي ايران از 
نظر باقيمانده سموم سالم هستند، افزود: اين آمار در توليدات 

كشاورزي ايده آل محسوب مي شود.
 وي با تصريح اينكه مردم نگراني بابت مصرف اين محصولات 

نداشته باشند، گفت: ايران در بخش كشاورزي يك دهم اروپا 
سم مصرف مي كند. 

آمارهاي مربوط به ميزان باقيمانده سموم، دقيق 
نيست

مهدي مهدي پــور، دبيــر انجمــن ارگانيك ايــران نيز به 
»كسب وكار« گفت: كشور ما پتانسيل اين را دارد كه بسياري 
از محصولات را به صورت پاك و بدون استفاده از مواد شيميايي 

توليد كند. چون اين محصولات خاص ايران هستند اما زماني 
كه ما مي خواهيم ادعــا كنيم كه محصولات كشــاورزي ما 
پاك و 98 درصد آنها بدون باقيمانده ســموم كشاورزي، نياز 
به يك پروژه بررسي محصولات كشــاورزي داريم. بايد تمام 
اين محصولات، نمونه برداري شوند و پس از پايش محصولات 
كشاورزي و حتي زمين ها، مي توانيم درباره وضعيت سلامت و 

عدم آلودگي آنها، اظهارنظر كنيم. 
وي در ادامــه بيــان كــرد: البته مــن به عنوان يــك فعال 

حــوزه كشــاورزي بارهــا پيشــنهاد چنيــن طرح هايي را 
داده ام ولــي تاكنــون اجرا نشــده اســت. به هميــن دليل 
 آمارهاي ارائه شــده، بيشــتر سرانگشــتي و بدون پشتوانه

 تحقيقاتي است. 

تناوب كشــت در محصولات كشاورزي موجب 
كاهش آفات مي شود

دبير انجمــن ارگانيك ايــران خاطرنشــان كــرد: يكي از 

راه هاي كنترل آفات بدون اســتفاده از ســموم شــيميايي، 
كشــت تناوبي محصولات كشــاورزي در زمين هاســت. به 
عنــوان مثال به تازگي قيمــت تضميني خريــد گندم اعلام 
شده اســت و كشــاورزان دوباره تصميم به كاشتن گندم در 
زمين هاي خود گرفته اند. از نظر ما اين كاملا اشــتباه است. 
وقتي چندين سال در زميني فقط يك محصول كشت شود، 
 باعث استقرار آفات در زمين و به تبع آن استفاده از سموم هم

 بيشتر مي شود.

»كسبوكار«وضعيتبازارآفتكشهايكشاورزيرابررسيميكند

عرضه سموم کشاورزي در 4 هزار فروشگاه غيرمجاز 
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اصناف

با پيشــرفت معماري و شهرســازي و 
عمليات بلندمرتبه ســازي، تاسيسات 
عريض و طويل كارخانجات به خانه هاي 

مردم نيز كشيده شد. 
تاسيســات حرارتــي و برودتــي يــا 
خودماني تر بگوييم سرماســاز و گرمابخش آپارتمان هاي چند 
ده واحدي، همه نيازمند اين هســتند كه با قدرت و استحكام 
پاسخگوی نيازهاي ساكنان خود باشــند. اين در حاليست كه 
ركود در صنعت ساخت و ساز باعث ركود در ساير صنايع وابسته 

نيز مي شود. 
براي كمك به رونق بازار مسكن، ابتدا بايد صنايع مرتبط با اين 
بخش را ســاماندهي كرد تا با توليد انبوه، قيمت اجناس داخلي 

مناسب شود و به كاهش قيمت تمام شده مسكن كمك كند. 

اقدام به واردات مواد اوليه بسيار بي كيفيت 
رئيس اتحاديه صنــف توليدكنندگان و تعميــركاران صنايع 
برودتي در اين باره صدر گفتگو با »كسب وكار« گفت: در بخش 
صنايع برودتي هيچ نظارتي بر واردات مــواد اوليه وجود ندارد و 
اغلب واردات به دست كساني انجام مي شود كه هيچ تخصصي 
در اين حرفه ندارند و براي كسب سود اقدام به واردات مواد اوليه 
بسيار بي كيفيت مي كنند و متاسفانه نظارت هاي لازم نيز در اين 

خصوص وجود ندارد. 
جمالي با بيان اينكه، براي حمايت از توليد داخلي، بهتر است مواد 
اوليه اي كه مشــابه آن در داخل وجود ندارد از معافيت گمركي 
برخوردار باشند، اضافه كرد: قانون ماليات بر ارزش افزوده نيز بايد 
به گونه اي اجرا شود كه قيمت تمام شده يك كالا، يك بار مشمول 
ماليات شود نه اينكه جداگانه روي مواد اوليه وارداتي، روي حقوق 
پرسنل و هزينه هاي جاري واحدها گرفته شود و در آخر بر قيمت 

كل كالاي توليد شده هم اعمال شود. 
چنين مواردي موجب افزايش قيمت نهايي محصولات مي شود و با 
توجه به ارتباط مستقيم با بخش ساخت وساز، افزايش قيمت تمام 
شده در اين بخش را درپي دارد. وي تصريح كرد: بخش اعظمي 
از توليدات صنف صنايع برودتي رابطه مستقيم با وضعيت بازار 
مسكن دارد. اين قسمت از توليدات صنايع برودتي، مانند شوفاژ 
و چيلر، جزئي از موارد و مراحل ساخت مسكن هستند و طبيعي 
اســت كه هرگونه رونق يا ركود در اين حوزه مي تواند بر صنايع 

مرتبط تاثير سريع و مستقيم بگذارد. 

رئيس اتحاديه صنف توليدكنندگان و تعميركاران صنايع برودتي 
گفت: بخش ديگري از توليدات صنايع برودتي نيز كه بيشتر در 
طبقه لوازم خانگي طبقه بندي مي شوند، گرچه رابطه مستقيمي با 
ركود يا رونق بازار مسكن ندارند اما در زمان رونق بازار مسكن، رونق 
بازار اين كالاها نيز بيشتر است. البته وقتي ركود به دليل كاهش 
قدرت خريد مردم باشد، همه بخش هاي اقتصادي، طعم تلخ اين 

ركود را خواهند چشيد. 

90 درصد شكايات، از تعميركاران غيرحرفه اي
رئيس اتحاديه صنف توليدكنندگان و تعميركاران صنايع برودتي 
اظهار داشــت: مردم براي تعمير وسايل به كساني كه از اتحاديه 

پروانه گرفته اند، مراجعه كنند و به روزنامه ها مراجعه نكنند. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران صنايع برودتي تاكيد 
كرد: يك سري از كالاهاي خارجي خدمات پس از فروش ندارند كه 
خود تبديل به مشكلي جدي براي خدماتي ها و مردم شده اند. قانون 
مي گويد در صورتي كه توليد كننده داخلي يا شركت وارد كننده، 
خدمات پس از فروش نداشته باشند، كالا به عنوان قاچاق محسوب 
مي شود اما قانون اعمال نمي شود.  رئيس اتحاديه توليدكنندگان 
و تعميركاران صنايع برودتي همچنين گفت: 90 درصد شكايات و 
معضل اصلي اتحاديه وجود تعميركاران غيرحرفه اي و بدون پروانه 

كسب و كارت هاي گارانتي غيرقانوني است. 
علي جمالي اظهار كرد: در سطح شهر متاسفانه كارت هاي گارانتي 
غيرقانوني از سوي افراد غيرحرفه اي صادر مي شود كه در لحظه 
خريد، مصرف كننــدگان بنابر همين كارت هــاي گارانتي و به 

سفارش فروشنده ، محصول را خريداري مي كنند. 
وي تصريح كرد: بعد از گذشت مدتي و با خراب شدن اين محصول 
خريدار متوجه مي شود كه اين كارت ها كاملا بي ارزش بوده اند. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران صنايع برودتي ادامه 
داد: بايد كارت ها به طور قانوني و توسط واردكننده اصلي كالا صادر 
 شود. در حال حاضر به راحتي يك فرد مي تواند يك شركت را به 
ثبت رســانده و بدون هيچگونه نظارتي كارت گارانتي براي كالا 
صادر كند و پول هنگفتي از اين كارت هاي گارانتي به دست آورد. 
جمالي در پاسخ به اين سوال كه چرا زمان تعمير يك محصول 
بسيار افزايش يافته است، گفت: در حال حاضر مواد اوليه و قطعات 
در كشور وجود ندارد و مراحل واردات و ترخيص كالا بسيار سخت 
شده است كه از اين موارد مي توان به عدم تخصيص ارز و مشكلات 
ترخيص اشاره كرد. وي گفت: شركت هاي معتبر و بزرگ نيز در امر 

گارانتي با مشكلات تامين قطعات يدكي مواجه شده اند. جمالي 
ادامه داد: اتحاديه مي تواند كار كساني كه مغازه دارند را پيگيري 
كند؛ اگر مردم با جايي تماس بگيرند كه پروانه ندارد اما مكان كسب 
دارد نيز در صورت بروز مشكل مي توان كار آنها را پيگيري كرد اما 
نمي توان به كساني كه در واحدهاي مسكوني و دفاتر هستند و جا 

ندارند، اعتماد كرد. 

افزايش راندمان ارائه خدمات در اتحاديه
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران صنايع برودتي در 
ادامه گفت: با هدف افزايش بهره وري و توانمندسازي منابع انساني 
و نيروي كار ماهر و متخصص، تفاهمنامه همكاري بين اداره كل 
آموزش فني و حرفه اي استان تهران و اتحاديه توليدكنندگان و 
تعميركاران صنايع برودتي، تهويه مطبوع و لباسشويي و قطعات 

يدكي مربوطه منعقد شد. 

علي جمالي تصريح كرد: استفاده از جديدترين تكنولوژي هاي 
روز دنيا، ابداع و ايجاد روش هاي بهينه در امر تعميرات، بازخورد 
كامل و مستقيم نظرات مشتريان در سياســت ها و روش هاي 
اجرايي امور توليدكنندگان، پرســنل مجرب آمــوزش ديده و 
كاملا حرفه اي و همينطور داشــتن بهترين شبكه خدماتي در 
سطح كشــور از نقاط قوت اســت. وي نحوه ارائه خدمات پس 
از فروش را موجب تامين انتظارات مشــتري، وفاداري و تكرار 
خريد دانست و تصريح كرد: تفاهمنامه مذكور در راستاي بهبود 
فرآيند كســب وكار و افزايش راندمان ارائه خدمات در اتحاديه 
 صنف توليدكننــدگان و تعميركاران وســايل الكترومكانيكي 
منعقد شده است. براســاس اين تفاهمنامه برگزاري دوره هاي 
آموزشــي مورد نياز اتحاديه از طريق نظرسنجي، همكاري در 
تهيه و تدوين استانداردهاي آموزشي، بررسي و تعيين صلاحيت 
مربيان، صدور گواهينامه مهارت پي از طي مراحل سنجش مهارت 

و... از ســوي اداره كل آموزش فني و حرفه اي استان تهران ارائه 
خواهد شد.  به گفته وي، همكاري در زمينه مطالعه، بررسي و 
شناسايي مهارت هاي مورد نياز نيروي كار شاغل در اتحاديه، 
همكاري در زمينه تهيه و تدوين اســتانداردهاي آموزشي و 
ســرفصل هاي تخصصي، اجراي دوره هــاي جديد تخصصي 
مورد توافق، ثبت دوره هاي آموزشي مشترك از طريق پورتال 
سازمان و... از تعهدات اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران 
صنايع برودتي، تهويه مطبوع و لباسشــويي و قطعات يدكي 
مربوطه است. شايان ذكر است آيين انعقاد اين تفاهمنامه كه 
در 5 ماده و اعتبار يك ساله منعقد شد، با حضور علي جمالي، 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران صنايع برودتي، 
تهويه مطبوع و لباسشويي و قطعات يدكي مربوطه ابراهيمي، 
مســئول آموزش اتاق اصناف تهــران و حميدرضا خان پور، 

مديركل آموزش فني و حرفه اي استان تهران برگزار شد. 

رئيس سابق اتحاديه صنف توليدکنندگان و تعميرکاران صنايع برودتي در گفتگو با »کسب وکار« مطرح کرد

کارت های گارانتی تقلبی  در بازار صنايع برودتي

روزي روزگاري ايران يكي از قطب هاي 
صادرات خشكبار در جهان بود و امروز 
خود يكــي از واردكنندگان خشــكبار 
است؛ آن هم خشــكباري كه از لحاظ 
كيفي و طعم و خاصيت بــه هيچ وجه 
قابل مقايسه با خشكبار ايران نيســت. اين روند كاهش توليدات 
كشاورزي به ويژه خشــكبار در ايران زنگ خطر و هشداري است 
به دست اندركاران صنعت كشاورزي و خشكبار ايران و صدالبته 
توجه خاص مســئولان و همت همگان را مي طلبد و نياز مبرم و 

دقيق به بحث و گفتگو و بررسي كارشناسي دارد. 
رئيس اتحاديه خشــكبار و آجيل تهران در اين باره و در گفتگو با 
»كسب وكار«، ضمن اشاره به بهبود شرايط بين  المللي گفت: لغو 

تحريم ها موجب افزايش صادرات آجيل و خشكبار شده است. 
مصطفي احمدي، رئيس اتحاديه خشكبار و آجيل تهران با اشاره 
به ركود در بازار داخلي گفت: خوشــبختانه پس از رفع تحريم ها 

شرايط صادرات بهتر شده است. 
وي افزود: اقلامي مانند پسته، كشــمش و مغزهاي تخمه جات 
مختلف از ايران به ساير كشورها صادر مي شود و اميدواريم با بهبود 

شرايط شاهد افزايش صادرات آجيل و خشكبار باشيم. 
احمدي با اشاره به ثبات قيمت آجيل و خشكبار گفت: قيمت ها 

در مقايسه با ابتداي سال تغييري نكرده است. 
رئيس اتحاديه آجيل و خشكبار تهران افزود: با توجه به اينكه توليد 
خشكبار بيش از مصرف است، با افزايش صادرات شاهد رونق بازار 
خواهيم بود البته ممكن اســت افزايش صادرات منجر به كاهش 
جنس در بازار داخلي و افزايش قيمت شود كه مسئولان بايد اين 

موضوع را مديريت كنند. 
وي به كشــورهاي مقصد صادرات آجيل و خشكبار اشاره كرد و 
گفت: هم اكنون بسياري از كشورهاي اروپايی،آفريقايی،عربی و 
نيز آمريكا،  ژاپن و چين مشتري آجيل و خشكبار ايراني هستند. 

بادام هندي ۱00 درصد وارداتي است
وي ادامه داد: در ميان آجيل و خشكبار بادام هندي ۱00 درصد 
وارداتي است چراكه در داخل توليد نمي شود، همچنين در برخي 
اقلام مانند بادام درختي و تخم كــدوي مرمري با توجه به اينكه 

توليد جوابگوي مصرف نيست، ناچار به واردات هستيم. 
احمدي با اشاره به قيمت آجيل و خشكبار صادراتي گفت: با توجه 
به اينكه به كشورهاي مختلف اقلام متفاوتي صادر مي شود، قيمت 
آجيل و خشبكار صادراتي با يكديگر متفاوت است چراكه به عنوان 
مثال ژاپن مشتري پسته دهن بسته ايران است درحالي كه هند 
خريدار بهترين پسته اكبري ايران است و همين امر موجب تفاوت 

قيمت مي شود. 
عده اي پسته دهان بســته ايران را كه مزه خوبي دارد، به خارج از 
كشور انتقال مي دهند و آن را مغز كرده يا دهانش را باز مي كنند 
و در بسته بندي هاي بسيار جذاب در بازار عرضه مي كنند و از اين 

طريق توانسته اند بازار خوبي براي خود ايجاد كنند. 

پايانــه صادراتي آجيل تا يك ســال ديگر احداث 

مي شود
ايجاد پايانه صادراتي براي آجيل، يكي از اهدافي است كه اتحاديه 

مربوطه آن را دنبال مي كند. 
مصطفي احمدي همچنين با اعلام اين مطلب گفت: تا سال ديگر، 
در شهرك صنعتي قرچك، محلي به عنوان پايانه صادراتي احداث 
خواهد شد كه در راستاي تسهيل روند صادرات، قدم بزرگي است. 
وي با اشــاره به شــروع كلنگ زني اين طرح تا چند روز آينده، 
افزود: قرار اســت از طريق اين پايانه، آجيل توليد شده داخلي به 
كشورهاي جنوب شرق آسيا، آمريكاي شمالي و برخي كشورهاي 

اروپايي صادر شود. 
رئيس اتحاديه خشكبار و آجيل فروشان اعتبار درنظر گرفته شده 
براي اين پروژه را 40 ميليارد تومان عنوان و اضافه كرد: علاوه بر 
آن ۱5 ميليارد تومان هم براي خريد زميني به وسعت 25 هكتار 
هزينه شده اســت.  وي با بيان اينكه تمام اين هزينه ها از طرف 
اعضاي اتحاديه تامين مي شــود، گفت: در اين پايانه قرار اســت 
200 كارخانه به طور دائم وجود داشته باشند و مشتريان خارجي 
با حضور در اين مكان، به تمام توليدكننده ها دسترسي خواهند 
داشت.  رئيس اتحاديه خشــكبار و آجيل فروشان ابراز اميدواري 
كرد كه با راه اندازي اين پايانه، توان صادرات آجيل كشور حداقل 

تا 50 درصد افزايش يابد. 

حقوق مردم كفاف خريد خشكبار را نمي دهد
ايــن در حاليســت كــه رئيــس اتحاديــه آجيل  و خشــكبار 
خراســان رضوي نيز درباره وضعيت اين بازار گفت: حقوق مردم 

كفاف خريد خشكبار را نمي دهد. 
عليرضا ارزاني ممقاني اظهار كرد: صنعت خشكبار در حال نابودي 
است و هر روز با تعديل نيرو در برخي واحد ها روبه رو هستيم چون 
ركود اقتصادي موجب كاهش توان مردم براي خريد خشــكبار 

شده است. 
 وي با اشاره به اينكه تقاضا براي خشــكبار داخل كشور به كمتر 
از يك بيستم سال هاي قبل كاهش داشته است، ادامه داد: براي 
داشتن جامعه اي سالم مردم بايد آجيل و خشكبار مصرف كنند 

ولي مردم توانايي خريد ندارند. 
رئيس اتحاديه آجيل و خشكبار خراسان رضوي با تاكيد بر اينكه به 
علت عدم حمايت دولت وضعيت خوبي در انتظار صنعت خشكبار 
كشور در سال هاي آينده نخواهد بود، تصريح كرد: هجوم سازمان 
امور مالياتي بر واحدهاي صنفي سبب جمع آوري برخي واحدها 

شده است. 
ارزاني تحريم ها را بزرگ ترين مانع پيش روي صادرات خشــكبار 
دانست و افزود: با رفع تحريم ها مي توان به افزايش صادرات آجيل 
و خشكبار اميد داشــت؛ صادركننده بايد فقط دغدغه صادرات 
داشته باشد و نبايد درگير مشكلات صادراتي از جمله حمل ونقل 

و... باشد. 
 وي خواستار حمايت دولت از بخش صادرات شد و اظهار كرد: در 
ديگر كشورها صادر كنندگان از پرداخت عوارض معاف هستند. 
جايزه هــاي صادراتي كه تنها دلخوشــي صادركننــدگان بود، 
سال هاست برچيده شــده و حالا حمايت از صادركننده ها فقط 

در حد لوح تقدير است، تاكنون حمايت هاي دولت فقط  در حد 
شعار بوده است. 

مجبور به صادرات فله اي هستيم
 رئيس اتحاديه آجيل و خشكبار خراســان رضوي با اشاره به 
اينكه بعد از نفت بيشــترين صادرات را در صنعت خشــكبار 
داريم، خاطرنشان كرد: كشور ايران دومين توليدكننده پسته 
و نخستين صادركننده اين محصول به دنياست اما متاسفانه 
به دليل سياست گذاري هاي نادرست مجبور به صادرات فله اي 
اين محصول هســتيم.  ارزاني ممقاني كيفيت خشكبار ايران 

را قابل رقابت در بازار جهاني دانست و ادامه داد: طعم و عطر 
خشكبار ايراني در دنيا زبانزد اســت، جهانيان ايران را قبل از 
نفت با صنعت فرش و خشكبار مي شناســند. خشكبار ايران 
از لحاظ طعم و خاصيت و ظرافــت در دنيا زبانزد خاص و عام 
است و اصولا مي توان گفت از اين نظر در دنيا بي همتاست و در 
اكثر نقاط جهان خواهان خشكبار ايران هستند به گونه اي كه 
حتي اكثر كشورهاي توليدكننده عمده خشكبار باوجود اينكه 
خود يكي از بزرگ ترين صادركنندگان خشكبار هستند، براي 
مصارف داخلي خود خشكبار ايراني را ترجيح مي دهند. اين 
موضوع قابل توجه و قابل تامل بوده و توجه خاص مســئولان 

محتــرم را مي طلبد و به طور قطع به يقيــن مي توان گفت كه 
تلاش و ســرمايه گذاري در صنعت كشــاورزي ضمن اينكه 
مي تواند سبب قطع وابستگي به ديگر كشورها  شود، مي تواند 
به اشــتغالزايي معجزه آسايي در كشــورمان بينجامد و قطعا 
رونق كشاورزي در رونق اقتصادي كشورمان و تامين امنيت 
اقتصادي و سياســي و اجتماعي كشور نقش بسزايي داشته و 
حتي مي تواند در تغيير آب و هوا نيز موثر باشد و نيز مي تواند 
از چنان ارزآوري و درآمدزايي ای برخوردار باشد كه با ذخاير 
زيرزميني كشــورمان رقابت كند و به اقتصاد پايدار و سلامت 

جامعه كمك موثر و خارق العاده اي كند. 

رئيس سابق اتحاديه خشكبار و آجيل تهران در گفتگو با »کسب وکار« خبر داد 

احداث پايانه صادراتی آجیل
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

قاتل زنجيره اي
مردي داشــت در دفترش كار مي كرد كه تلفنش زنگ خورد. مرد تلفن را 
برداشت و گفت: »سلام. بفرماييد.« از آن طرف خط، صداي ترسناكي آمد : 
»من يك قاتل زنجيره اي هســتم؛ همين هفته سراغت مي آيم...« و تلفن 

قطع شد. 
مرد با خودش گفت كسي شوخي كرده اســت بنابراين لبخندي زد و به 
سر كارش برگشــت. چند روز بعد باز تلفنش زنگ خورد و وقتي او گفت: 
»ســلام...« همان صداي ترسناك باز به گوشش رســيد: »من يك قاتل 
زنجيره اي هستم؛ حواست باشه كه تو فقط سه روز ديگه وقت داري تا من 
بيام.« و باز تلفن قطع شد. مرد اين بار ترسيد اما باز با خودش فكر كرد كه 
كسي مي خواسته او را بترساند. اما وقتي سومين تلفن را دو روز بعد دريافت 
كرد كه صداي ترســناك مي گفت: »من يك قاتل زنجيره اي هستم؛ فردا 
ميام تا به خدمتت برسم.« و تلفن بلافاصله قطع شد، مرد ديگر واقعا ترسيد. 
بنابراين روز بعد يك كارد آشپزخانه با خودش به دفترش برد و آن را داخل 
كشوي ميز جايي دم دستش گذاشت. تا ظهر خبري نبود. مرد تازه ناهارش 
را خورده بود كه زنگ دفترش را زدند. در را كه باز كرد، مرد عجيبي را ديد كه 
همه جايش را پوشانده بود و يك سطل آب و يك دستمال همراهش داشت. 
مرد حدس زد كه اين همان قاتل زنجيره اي باشد. اما كدام قاتل زنجيره اي 
با سطل آب و دستمال ســراغ قرباني اش مي رود؟ دل به دريا زد و با ترس 
و لرز پرسيد: »تو كي هســتي؟« مرد عجيب پاسخ داد: »نظافتچي جديد 
ساختمون و قاتل زنجيره اي كثيفي ها و گرد و خاك ها. آمده ام پنجره هايتان 

را تميز كنم.«
نتيجه اخلاقي: مشتريان تان را از راه هاي عجيب و غيرقابل باور شگفت زده 

كنيد. 

رهبري هوشمندانه براي افزايش تعهد كاركنان
شما براي برنده بودن در بازار كسب و كار 
نيازمند برنده بودن در محل كارتان هستيد 
چراكه مهم ترين سرمايه گذاري شما براي 
برد، ســرمايه گذاري روي تعامل شــما با 

كاركنان تان است. 
مســتنداتي وجود دارد كه نشان مي دهد 
مشــاركت كاركنان در هر كسب و كاري 
ارتباط مســتقيمي با وفاداري مشتريان، كسب ســود و نهايتا برتري آن 
كســب وكار در بازار دارد. اگر بدانيم كه از هر ۴ كارمند در سازمان ها، يك 
نفر به حال خود رها شده اســت، حقيقت اهميت مشاركت كاركنان را در 
فضاي كسب وكار سازمان درخواهيم يافت. اين موضوع مي تواند هشداري 
براي مديراني باشد كه هنوز هم به بهبود وضعيت كسب و كار خود اهميت 
مي دهند. از مهم ترين ويژگي هاي تعامل با كارمندان در كسب و كار اين است 
كه قابل اندازه گيري بوده و به راحتي مي توانيد آن را مورد سنجش قرار دهيد. 

براي شروع مي توانيد: 
اول ـ اهداف مشخصي را تعريف كنيد. 

انتظارات خود را از كاركنان به روشني بيان كنيد و درباره آنچه آنها بايد براي 
شما انجام دهند تا به موفقيت برسند، به وضوح صحبت كنيد. به عنوان يكي 
از مهم ترين بخش ها شما بايد مهارت كاركنان در تعامل با ساير همكاران، 
نمايندگان و خدمت رساني به مشتريان را بهبود ببخشيد. زماني كه كاركنان 
درك درستي از اهداف كسب و كار شما داشته باشند، مي توانند براي رسيدن 

به آن اهداف به شما كمك كنند. 
دوم ـ موانع را هوشمندانه از پيش رو  برداريد. 

دستيابي به اهداف كسب و كار هميشه راحت نيست. كاركنان مي توانند با 
توانايي هاي خود موانع موجود در راه دستيابي به اهداف را از ميان بردارند. 
هميشه به گونه اي عمل كنيد كه كاركنان بيشترين بازدهي را در استفاده از 

توانايي هايشان داشته باشند. 

حديث آرزومندي در قرعه كشي ها
اين روزها آمال و آرزوهاي خيلي از مردم به 
قرعه كشي هاي متنوع وابسته شده است؛ 
از تبليغات تا مسابقه ها و برنامه هاي عادي 
تلويزيون و راديوئي مشــاركتي كه رپرتاژ 
آگهي برندها شــده اند. براي خيلي ها كه 
زندگي را بــا هزينه هاي زياد به ســختي 
مي گذرانند، روياي برنده شدن حتي 10هزار 

تومان پول هم روياي دلچسبي است چه برسد به رقم هاي ميليوني. 
تيزرهاي بســياري از برندها هم اين روزها بر مبناي قرعه كشي و جايزه هاي 
وسوسه كننده براي مشتريان ساخته مي شود؛ مشترياني كه گاهي حتي نيازي 
به كالا ندارند اما به جايزه اش سخت دلبسته و محتاج اند. نمونه هاي زيادي را 
مي شناسم كه هر بار قوطي رب يا جعبه دستمال كاغذي يا پيامك ثبت در 
قرعه كشي را با جان و دل و آرزومندي نگه مي دارند. برنده شدن دلچسب است.

اما اســتفاده از روش قرعه كشــي نكته ها و نگراني هايي هم دارد؛ اول اينكه 
قرعه كشــي بايد بيزينس پلن درستي داشــته باشــد يعني تحليل بازار و 
امكان سنجي و شناخت جامعه هدف و حتي روش و ميزان جايزه ها و كمپين 
تبليغاتي قرعه كشي، كاملا سنجيده و پويا آغاز شده باشد و با بازخورد گرفتن 
دائمي از مشتريان و رسانه ها حتي ريسك تغيير مسير و شيوه تبليغات و جايزه 

دادن را پيش بيني كند. 
نكته بعدي در اين روش آن است كه تعداد انبوه آرزومندان قرعه كشي كه از 
آن ناكام بيرون مي آيند، ممكن است سرخورده شوند و دست به بدگويي از آن 
و رواج شايعات زيان آور براي برند بزنند. انگاره منفي ديگري هم از برندهايي 
كه قرعه كشي دارند وجود دارد؛ اينكه لابد كيفيت ندارد كه دارد به زور جايزه 

مشتري جمع مي كند.

طنز

يادداشت مدير

نقد تبليغات

من بارها در زندگی ام شكسته شده ام. ضربات زندگی 
من را بارها به زمين زده اند. درد و احساس نااميدی و 
يأس، ماه ها زندگی من را تحليل برده اند. نمی دانستم 
آيا هرگز از اين وضعيت نجات پيدا خواهم كرد زندگی 
با احساس شــادی و امنيت خواهم داشت يا نه. به 
آرامی، به مرور، زندگی ام بهتر شد و من قوی تر شدم.
حال زمانی كه به گذشته نگاه می كنم، می فهمم آن 
حوادث، با وجود دردناكی شان، كاتاليزورهايی بودند 
كه زندگی ام را تغيير بدهم. اكنون من با انجام كارهايی 
كه دوســت دارم زندگی می كنم: نوشتن، صحبت 
كردن و مشاوره. تنها راه برای اين كه زندگی مان را به 
حد كمال برسانيم، غلبه كردن بر چالش هاييست كه 
زندگی پيش روی ما قرار می دهد. ما بايد درد، خيانت، 
مصيبت، احساس نااميدی و يأس را در زندگی تجربه 
كنيم- غير از اين چطور می توانيم درباره  آن كسی كه 

هستيم ياد بگيريم؟
هيچ راه ديگری برای ما وجود ندارد تا ياد بگيريم چطور 
در مورد زندگــی و آينده مان انعطاف پذير، شــجاع، 

اميدوار و خوش بين باشيم.
از آنجا كه ما اين احساســات را دوست نداريم، همگی 
در نقاطی از سفر زندگی مان احساس شكسته شدن 
می كنيم. اغلب زمانــی كه خودمــان را در نااميدی 
می يابيــم، نمی دانيم چــه كار كنيــم و بنابراين تا 
می توانيم با ترس، پشــيمانی، درد، ســرخوردگی و 
غصه هايمان زندگی می كنيم. اين راهی نيســت كه 
به زندگی مان، معنــای زندگــی بدهد.زمانی كه در 
درونتان احساس شكسته شــدن كرديد هفت نكته  
زير، كمك خواهند كرد تا شجاعتتان را كشف كنيد 
و انعطاف پذيری تان را بســازيد، گام های بلند برداريد 
 و زندگی محبوبتان را در آغــوش بگيريد. اين 7 نكته 

را به خاطر بسپريد.

۱.پذیرش و پیش بینی تغییر را به یاد داشته 
باشید.

“اين گونه های هوشــمند نيســتند كه بقا می يابند؛ 
قوی ترين ها هم نيستند؛ بلكه گونه هايی بقا می يابند كه 
توانايی بهترين وفق و سازگاری را با تغييرات محيطی 

پيرامونشان دارند.” لئون سی مگينسون
در دنيای در حال تغيير اين روزها، ســخت است صبر 
كنيد تا بفهميد چه كسی هستيد، و پيچيدگی و غير 
قابل پيش بينی بودن زندگی را مديريت كنيد. تغيير، 
تنها چيز ثابــت در زندگی امروزی ماســت. به جای 
مبارزه با اجتناب ناپذيری تغيير، ياد بگيريد چطور آن 

را بپذيريد. تغيير را در آغوش بگيريد و بدانيد كه تنها با 
اين كار زندگی تان بهتر می شود. مقاومت در برابر تغيير، 
 انرژی های منفی و احســاس ناراحتی و دلســردی را 

تحريك می كند.

۲.به یاد داشته باشید قدرت انتخاب خود را 
بپذیرید.

“من امروز، زندگی را انتخاب كردم. هر صبح كه بيدار 
می شوم، می توانم لذت، شادی، منفی بافی، درد و.... را 
انتخاب كنم. امروز انتخاب كردم كه زندگی را احساس 
كنم، نمی خواهم انسانيتم را انكار كنم بلكه می خواهم 

آنرا در آغوش بگيرم.” كوين آكين
اســتفاده از قدرت انتخابتان شــما را قادر می سازد 
رويكردتان را نسبت به زندگی تغيير دهيد. می توانيد از 
درد و افسردگی به شادی و اميد برويد. استفاده از قدرت 
انتخابی كه داريد توانمندی هايتان را در اقدام و تصميم 

گيری تقويت می كند.
اســت  قــدرت تصميــم گيــری هديــه ای   
كــه در درونتــان داريــد، كــه اگــر تصميــم به 
 اســتفاده از آن بگيريــد، زندگی تــان دگرگــون 

خواهد شد.
۳. به یاد داشته باشید کمک بخواهید.

“كمك خواستن به اين معنی نيست كه ما ضعيف يا 
بی كفايتيم. بلكه معمولانشانگر سطح بالايی از صداقت 

و زيركی است.” آنا ويلسون شف
كمك خواستن نشانه  ضعف نيست. وقتی ما از درون 
احساس شكسته شدن می كنيم، می خواهيم از دنيا 
پنهان شويم. گاهی به اين دليل كه احساس شرمساری 
می كنيم يا اعتقاد داريم مردم، حال و هوايمان را درك 

نخواهند كرد.
حمايت، نصيحت و دلگرمی گرفتــن از ديگران به ما 
كمك می كند تا بر گرفتاری هايمان غلبه و مشكلات 

زندگی مان را حل كنيم.
اين انرژی و دانايی از دوستان، خانواده و حمايت گرانی 
است كه جرات و اشتياق مان را برای تغيير و بهتر شدن 

زندگی مان تحريك می كنند.
نكات زير، كمك خواهند كرد تا شجاعتتان را كشف 
كنيد و انعطاف پذيری تان را بســازيد، گام های بلند 
برداريد و زندگی محبوبتان را در آغوش بگيريد. اين 7 

نكته را به خاطر بسپريد.

۴.به یاد داشته باشید در زمان حال باشید.
»ديروز رفته و فردا هنوز نيامده است. ما فقط امروز را 

داريم. شروعش كنيم.« مادر ترزا
افكار شما، احساســتان درباره  زندگی را تحت تاثير 
قرار می دهد. زمانی كه احســاس شكست می كنيد، 
اين افكار منفی تان هستند كه ناراحتی، سرخوردگی 
و بدبختی را به احساس شما تحميل می كنند. وقتی 
شما احساس لذت و شــادی می كنيد، افكار مثبتتان 
شما را به ســوی اميد و خودباوری بيشتر خواهد برد. 
كليد مديريت افكار منفی تان اين اســت كه تمرين 
كنيد خودتان را از اين افــكار دور نگاه داريد و به جای 
اينكه در مقابلشان واكنش نشان دهيد، تماشايشان 
كنيد. افكار منفی درون تان را شناسايی كنيد و بپذيريد 
اين افكار به دردتان نمی خورند و برای كنترل بيشتر 
آن هــا كار كنيد.به جای اينكه به مضمــون افكارتان 
توجه كنيد به آن ها برچسب بزنيد. افكارتان را تماشا 
كنيد و اگر متوجه شــديد كه افكارتان درباره  قضاوت 
كردن است )مثل خوب يا بد بودن يك شرايط خاص( 
به آن برچسب »قضاوت«بزنيد. اگر برای انجام دادن 
كاری نادرست خودتان را نقد كرده ايد پس به آن فكر، 
برچسب »انتقاد« بزنيد. ســپس از خودتان بپرسيد 
چقدر می خواهيد انتقاد كنيد و خودتان را مقصر بدانيد. 
 پيشنهاد من اين است كه هيچ زمانی را صرف انتقاد از 

خودتان نكنيد.

۵.به یاد داشته باشید روی چیزی که به شما 
احساس خوشی می دهد تمرکز کنید.

» احساس خوشی را بيابيد، آن خوشی، دردهايتان را 
خواهد سوزاند« ژوزف كمپل

وقتی شما احساس يأس، ناكامی، و نا اميدی می كنيد، 
به آسانی اتفاقات خوب زندگی تان را فراموش می كنيد. 
درحقيقت، اگر داريد با منفی بافی تان از پا در می آييد، 
داريد باور می كنيد كه هيچ چيز خوبی در زندگی تان 
وجود ندارد. روی چيزهای خوب زندگيتان، چيزهايی 
كه خوشحالتان می كنند تمركز كنيد. اين گام مهمی 
در تغيير زندگی تان است. هر چه بيشتر روی خوبی های 
زندگيتان تمركز كنيد، اميدوارتر خواهيد شد.مثبت 
بودن و اميد داشتن مُسری است و هرچه بيشتر آن ها 
را تجليل كنيد، احساســتان درباره  زندگی تان بهتر 

می شود.

۶.به یاد داشته باشــید درباره  آینده تان 
امیدوار باشید.

»بهترين چيز در مورد آينده اينست كه يك زمانی و يك 
روزی می آيد.« آبراهام لينكلن

وقتی در زندگی احساس شكســته شدن می كنيد، 
ممكن اســت با دلواپســی از اينكه زندگی تان تا ابد 
همين طور خواهــد بود، از پا در بياييــد. وقتی تا اين 
حد احســاس درد و اندوه داريد، خيلی سخت است 
كه در مورد آينده اميدوار باشــيد. بــه هرحال درد و 
اندوه، شــما را خوب نمی كند امــا در اعماق درونتان 
می خواهيد خوب شويد، فقط نمی دانيد چطور.زمانی 
كه احساس خرد شدن در زندگی ام می كردم، چيزی 
كه به من در روند خوب شــدنم كمك می كرد، تلاش 
و اميدوار ماندنم در مورد آينــده ام بود. برای من مهم 
بود كه ديدگاهم را رو به حقيقت نگاه دارم. آنچه در آن 
لحظه در زندگی ام در حال وقوع بود، بخشی از زندگی 
آينده  من نبود. همان كورسوی اميد درمورد آينده ام 
 برای من كافی بود تا به آرامی شــروع به خوب شدن 

كنم؛ گام به گام.

۷.به یاد داشته باشید که بپذیرید زندگی 
یک راز است.

» زندگی يك معما نيست، كه نياز به حل شدن داشته 
باشد. واقعيتی است كه بايد تجربه اش كرد.« جيكوبز 

جوهانسون لئو
زندگی با مزه است و هرچه ما بيشتر با آن مبارزه كنيم و 
نسبت به آن مقاومت داشته باشيم، سخت تر می شود. 
پذيرش رمز و راز زندگی به ما اجــازه می دهد خوب 
شويم و دردمان را تنها به عنوان يك فصل از فصل های 
بی شمار كتاب زندگی مان ببينيم. زندگی غافلگيرمان 
می كند. ما را می آزمايد و به چالش دعوت می كند. ما 
زنده می مانيم و با پذيرفتن ايــن چالش ها در زندگی 
رشد می كنيم، بنابراين ما می توانيم پيشرفت كنيم و با 
جرات و انعطاف پذيری زندگی كنيم. وقتی در درونمان 
احساس شكست می كنيم، بايد به ياد بياوريم كه اين 
بخشی از سفر است و هيچ فراری از درد وجود ندارد. ما 
فقط بايد از ميان درد و نا اميدی، راهمان را پيش ببريم.
به جای مبارزه و اعتراض به زندگی و مقصر دانســتن 
خودتان، يك نفس عميق بكشيد و به ياد بياوريد كه 
زندگی رمزآلود است. نقش شما در زندگی اين است 
كه آن را بپذيريد- خوب، بد، زشت. برای اينكه زندگی 
كنيد و آن را به كمال برسانيد- بايد برويد و زندگی را 

زندگی كنيد.

آنچه هنگام احساس شکست باید به یاد آورید

مغز سالم در گروي پاي قوي است
خبر

شاخصه هاي رفتاري در 
تبليغات

ما براي طراحي كمپين هــاي تبليغاتي مان تلاش 
بســيار زيادي مي كنيم و به دنبال اين هستيم كه 
حداكثر تاثير ممكن را بر جامعه مخاطب مان بگذاريم 
اما بررسي هايمان نشان مي دهد كه هميشه گروهي 
از مشتريان و مخاطبان ناراضي اند. اما نمي دانيم چرا؟ 
مي خواهم براي پاســخ به اين ســوال به مساله اي 
اشاره كنم كه عموما كمتر به آن در طراحي تبليغات 
توجه مي شود. شاخصه هاي رفتاري مخاطبان هم بر 
اثربخشي تبليغات بسيار موثر است. متاسفانه سازمان 
نمي تواند نسبت به ارزيابي و تحليل شاخصه هاي 
رفتاري مخاطبان خود به صورت مستقيم اقدام كند. 
گرچه در حالت ايده آل مي توان گروه هاي آماري را 
از ميان مشتريان موجود يا مخاطبان احتمالي جدا و 
با يك آزمون شاخصه هاي رفتاري آنها را نيز دريافت 
و بر آن اساس مبادرت به برنامه ريزي كرد اما چون 
اين كار در حالت عادي بسيار مشكل است، بهتر است 
در طراحي ســازمان فروش و تبليغات، از افرادي با 
شــاخصه هاي رفتاري گوناگون بهره گرفته شود. 
دراين زمينه نگرش افرادي با شاخصه هاي مختلف به 
كمپين هاي تبليغاتي بسيار حائز اهميت است. اينكه 
هر فرد با شاخصه هاي رفتاري معين، چگونه درباره 
افرادي با شاخصه هاي رفتاري معين فكر مي كند، 
 در اين راستا نقش عمده اي ايفا مي كند. سازماني را 
در نظر بگيريد كه مخاطباني گسترده با طيف رفتاري 
گسترده اي دارد. احتمالا سازمان ترجيح مي دهد 
گروهي ولو كوچك از اين مخاطبان را هم از دست 
ندهد. به يك مثال توجه كنيد: كمپين هاي طراحي 
شده توسط افرادي كه علاقه مند به تعامل و صحبت 
كردن درباره ايده هايشان هستند، معمولا طولاني، 
مفصل و پر از رنگ و گفتارهاي طولاني هســتند 
بنابراين بسيار پرهزينه هم هستند. آنچه در عمل 
رخ مي دهد، اين است كه اين كمپين از نگاه افرادي 
با ويژگي هاي رفتاري مشابه با اين فرد شايد جذاب 
باشد اما افرادي با شخصيت هاي ديگر، آن را درك 
نمي كنند. شــايد اصلا آن را به گوش جان نشنوند 
يا نبينند. در ارزيابي تيپ هاي رفتاري و شخصيتي 

ديگر، اين كمپين ممكن است چنين به نظر برسد: 
افراد نتيجه گرا: حوصله شان از تطويل و اطناب در اين 

تبليغات به سر مي آيد و آزرده مي شوند. 

اورژانس كسب وكار مهارت

فرض كنيد قرار است مفهومي را به مشتري يا رئيس 
خود توضيح دهيد تا او بتواند درباره واگذار كردن كار 
يا تاييد اجراي پروژه به شما نظر مثبت بدهد. شما 
تمام روز را فرصت نداريــد كه از قصد و منظورتان و 
نتايج مثبت اجراي پروژه و دفاع از خودتان صحبت 
كنيد. نه تنها تمام روز را بلكه حتي يك ســاعت هم 
فرصت نداريد. شما در آسانسوري هستيد و بايد به 
خلاصه ترين شكل ممكن منظور خود را منتقل كنيد. 
در چنين شــرايطي چه  كاري انجام مي دهيد؟ آيا 

مي توانيد اين كار را انجام دهيد؟
مشــخص صحبت كردن و منظور را شفاف و ساده 
به مخاطب منتقل كردن، يكي از ويژگي هايي است 
كه مي تواند تاثير مثبتي روي ارتباطات كاري شما 

داشته باشد. براي اينكه بتوان در زمان كم بهترين 
مفهوم و منظور را به مخاطب رســاند، احتياج است 
به موضوع مورد بحث خوب تسلط داشته باشيد و در 
ساده سازي مفاهيم هم اســتاد باشيد. البته اين كار 
بسيار سخت و مشكل است چون معمولا در چنين 

شرايطي درگير حاشيه هايي مي شــويم كه ما را از 
منظور اصلي دور مي كند. اما به اين موضوع فكر كنيد. 
وقتي مي توانستيد يك مفهوم را فقط در فاصله طي 
كردن چند طبقه از آسانسور به كسي توضيح دهيد 
يعني هم خودتان ماجرا را خوب فهميديد و هم طرف 
مقابل خوب خواهد فهميد. اين به شما كمك مي كند 
در جلسات تمركز داشته باشيد، در سخنراني ها هدف 

را گم نكنيد و در مذاكرات مشخص صحبت كنيد. 
جالب است بدانيد به اين شــيوه اقناع در مذاكرات، 
مذاكره آسانسوري مي گويند. تمرين تجربه مذاكره 
آسانسوري مي تواند در لحظات سخت مذاكرات جدي 
كسب و كاري و شغلي به كار شما بيايد. بنابراين حتما 

آن را تمرين كنيد.

مذاكره آسانسوري

از قديم گفته اند عقل ســالم در بدن سالم است اما 
اكنون محققان مي گويند ذهن سالم ممكن است 

در گرو پاهاي قوي باشد. 
به عقيده پژوهشــگران كينگز كالــج لندن، قوت 
پاها معيار خوبي است كه نشان مي دهد آيا فرد به 

اندازه اي كه براي ســلامت مغز لازم است، ورزش 
مي كند يا نه.  اين محققان كه نتيجه تحقيق خود را 
در نشريه پيري شناسي منتشر كرده اند، مي گويند: 
ورزش و فعاليت بدني موادي را در بدن آزاد مي كند 

كه بر فعاليت مغز در سالمندي تاثير مثبت دارد. 

براي اين بررسي، پژوهشگران 1۵0 خواهر دوقلو را 
كه بين ۴۳ تا 7۳ ســال داشتند، در مدت 10 سال 
زيرنظر و سرعت و قدرت پاها و توان ذهني آنها )از 
جمله حافظه و توان پــردازش( را در ابتدا و پايان 
تحقيق اندازه گرفتند. اين بررسي نشان داد زناني 

كه در سالمندي پاهاي قوي داشتند، كمتر تحت 
تاثير عوارض پيري بر مغز بودند؛ آنها كه در ابتداي 
تحقيق پاهاي قوي تري داشــتند در پايان تحقيق 
توان شناختي بهتري داشــتند و مغز آنها در روند 

پيري تغيير كمتري كرده بود. 


